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M i e r z y m y  s i ę  z   o g ó l n o ś w i a t o w y m 

kryzysem energetycznym
 

Wyłączanie części lamp ulicznych, skracanie czasu oświetlania obiektów sportowych, mecze piłki nożnej w godzinach południowych, 
a nie jak dotychczas - wieczornych, wyłączenie podświetlenia ratusza, ograniczanie zużycia energii przez urzędników - to tylko nie-
które działania w ramach kampanii na rzecz zaoszczędzania energii elektrycznej. 

ZACZYNAMY OD SIEBIE

W pierwszej kolejności to urzędnicy 
dadzą przykład ograniczenia zużycia 
energii elektrycznej w Urzędzie Gminy 
Polkowice. Burmistrz zobowiązał pra-
cowników m.in. do wyłączanie wszyst-
kich urządzeń biurowych na noc, 
na weekend oraz podczas dłuższych 
okresów bezczynności, wyłączanie ła-
dowarek z gniazdek po zakończeniu 
ładowania sprzętu elektronicznego, 
niepozostawianie urządzeń w trybie 
czuwania, drukowania dwustronnie 
tylko tych dokumentów, które są nie-
zbędne w formie papierowej, korzysta-
nie z oświetlenia naturalnego tam, gdzie 
jest to możliwe, zmniejszenie ogrzewa-
nia w pomieszczeniach biurowych do 
niezbędnego minimum czy nieużywanie 
klimatyzacji i grzejników elektrycznych. 

Polkowicki włodarz zarządził też wyłą-
czenie podświetlenia ratusza.

OSZCZĘDNE  
OŚWIETLENIE ULICZNE

Na terenie gminy Polkowice znajduje się 
5197 lamp ulicznych, które są własno-
ścią samorządu. 2703 to lampy LED.

- Warto podkreślić, że od 2019 roku na 
sieci stanowiącej własność gminy za-
montowaliśmy 1135 lamp LED. Zatem 
w zaledwie cztery lata obecnej kadencji 
postawiliśmy lub wymieniliśmy ponad 
40 procent całego energooszczędnego 
oświetlenia ulicznego naszej gminy – 
wyjaśnia burmistrz Puźniecki.

Polkowicki samorząd cały czas inwe-
stuje w montaż energooszczędnych 
LED-owych latarni ulicznych. Gmina 

pozyskała pieniądze z funduszy euro-
pejskich dzięki współpracy z dwoma 
samorządami: Legnicą i Głogowem, 
w kwocie ponad 1 mln zł w ramach 
projektu „Wymiana oświetlenia ulicz-
nego i drogowego na energooszczęd-
ne w wybranych gminach Legnicko-
Głogowskiego Obszaru Interwencji”, 
realizowanego w ramach Regionalnego 
Programu Operacyjnego Województwa 
Dolnośląskiego 2014-2020. Obecnie 
dobiega końca inwestycja na 
Polkowicach Dolnych, gdzie zamonto-
wano 189 LED-owych latarni. W ubie-
głym roku wymieniono oświetlenie na 
Osiedlu Młodych. Dodatkowo, gmina 
otrzymała zwrot blisko 200 tys. zł wyda-
nych na wymianę oświetlenia na osiedlu 
Dąbrowskiego w latach 2017-2018.

Pozostałe 2494 to lampy sodowe, meta-
halogenowe i naświetlacze na boiskach. 
Na terenie gminy znajdują się także la-
tarnie serwisowane przez Tauron Nowe 
Technologie, jest ich 1256. Są to latarnie 
w większości sodowe, jednak ich wy-
miany nie może podjąć się polkowicki 
samorząd, gdyż nie jest ich właścicielem. 

OSZCZĘDNOŚĆ 
W GRANICACH 
BEZPIECZEŃSTWA

W ramach gminnej kampanii „Zgaś 
światło - świeć przykładem” referat in-
westycji urzędu gminy rozpoczął pro-
ces wyłączania części lamp ulicznych 
na zasobach gminy. W wyniku tych 
działań nie będzie świecić co trzecia, 
a w części przypadków – co druga la-
tarnia.  W pierwszej kolejności nastąpi 
to w mieście, a potem w sołectwach.

- Jest to wariant korzystniejszy pod wzglę-
dem oszczędności, ale przede wszystkim 

bezpieczniejszy dla mieszkańców, od wy-
bieranego przez niektóre samorządy wyłą-
czania całego oświetlenia na pewien okres, 
na przykład na godzinę – mówi Sebastian 
Sypko, wiceburmistrz ds. gospodarczych. 
- Planowana ilość zaoszczędzonej energii 
w grudniu tego roku, w porównaniu do 
analogicznego okresu roku ubiegłego, 
wyniesie około 100 tysięcy kWh, co przy 
obecnych stawkach za energię elektryczną 
pozwoli zaoszczędzić około 74 tys. zł brut-
to. Musimy pamiętać, że jesteśmy przed 
podwyżkami cen energii i docelowo ta 
oszczędność będzie wyższa – dodaje.

Wyłączenie części oświetlenia nie wpłynie  
na działanie monitoringu miejskiego,  
który będzie funkcjonował w niezmienio-
nej formie.

ZAKUPY ENERGII 
ELEKTRYCZNEJ

Poszukiwanie oszczędności przez sa-
morządy jest spowodowane między 
innymi wysokimi wzrostami ofert do-
tyczących opłat za energię elektryczną, 
jakie poszczególne samorządy czy pod-
ległe im podmioty otrzymują od firm 
energetycznych. Gmina Polkowice jest 
w tzw. lubińskiej grupie zakupowej. 
Dotychczasowa umowa gwarantuje 
nam bezpieczeństwo cenowe do koń-
ca roku, jednak podwyżek należy się 
spodziewać od stycznia 2023. Obecnie 
trwają negocjacje. Grupa pracuje nad 
zakupem energii na kolejny okres. Nie 
ma jeszcze rozstrzygnięcia. Dużą rolę 
odegrają tu na pewno decyzje na szcze-
blu rządowym, których należy spodzie-
wać się w najbliższym czasie.

OŚWIETLENIE OBIEK-
TÓW SPORTOWYCH

O godzinę krócej będą oświetlane trzy, 
zarządzane przez gminę, boiska sporto-
we na terenie miasta: przy ul. Jesionowej, 
pomiędzy ulicami Sztygarską i Lipową 
oraz za komendą policji. Lampy wyłą-
czą się tam o godz. 20, a nie jak było rok 
temu w sezonie zimowym – o godz. 21. 
Ograniczenie czasu świecenia dotyczy 
także boisk sportowych w sołectwach 
- będą gasnąć o godz. 20. Zmiany usta-
wień zegarów astronomicznych będą 
wprowadzane sukcesywnie.

Na obiektach sportowych zarządzanych 
przez Polkowickie Przedsiębiorstwo 
Komunalne, a więc na stadionie lekko-
atletycznym przy ul. 3 Maja, Stadionie 
Miejskim oraz na Orlikach, światła są 
wyłączane ręcznie przez pracowników 
spółki, zgodnie z harmonogramem 
zorganizowanych i zaplanowanych 
wcześniej zajęć, w godzinach 21-22. 
Oświetlenie jest wyłączane wcześniej, 
jeśli danego dnia nie są prowadzone za-
jęcia. Po tej godzinie utrzymywane jest 
30 proc. oświetlenia, na chodnikach 
i ścieżkach prowadzących do obiektów. 
Oświetlenie włącza się zgodnie z czujni-
kami zmierzchu. Oświetlenie boisk jest 
LED-owe.

GÓRNIK POLKOWICE  
WCZEŚNIEJ

Pierwszy zespół piłkarski Górnika 
Polkowice zrezygnował z rozgrywania 
meczów drugiej ligi przy sztucznym 
oświetleniu. Teraz rozplanowane są 
na soboty na godzinę 13. Dzięki temu, 
jeśli warunki atmosferyczne pozwalają 
zachować wymogi PZPN, mecze mogą 
rozgrywać się przy wyłączonych masz-
tach oświetleniowych. Oszczędności 
w Górniku dotyczą także treningów 
zespołów Akademii Piłkarskiej, gdzie 
harmonogram zajęć przeorganizowa-
no tak, aby zaczynać treningi jak naj-
wcześniej, a ze sztucznego oświetlenia 
korzystać w jak najmniejszym stopniu.  

POSZUKIWANIE KO-
LEJNYCH MOŻLIWOŚCI 
OSZCZĘDZANIA ENERGII

Od drugiej połowy listopada oświe-
tlenie Cmentarza Komunalnego oraz 
przyległego parkingu będzie wyłączane 
o godz. 22, kiedy obiekt jest zamykany. 
Władze gminy zdecydowały się na wy-
bór najbardziej ekonomicznego wa-
riantu iluminacji świątecznych. W tym 
sezonie w polkowickim Rynku zaświeci 
się jedynie choinka. Taka opcja da gmi-
nie oszczędność w granicach 250 tys. zł.
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Priorytetem w zakresie wy-
boru, które lampy zosta-
ną w naszej gminie wyłą-
czone, jest bezpieczeństwo 
mieszkańców. Cały proces 
będzie odpowiednio we-
ryfikowany i optymalizo-
wany. Przede wszystkim 
oświetlone pozostaną miej-
sca newralgiczne, takie jak 
przejścia dla pieszych czy 
przystanki autobusowe . 

Sebastian Sypko
WICEBURMISTRZ POLKOWIC

DS. GOSPODARCZYCH
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O KROK DO PRZODU

Zanim pojawiło się widmo kryzysu 
energetycznego gmina Polkowice pro-
wadziła szereg działań, które wpisują 
się w politykę oszczędzania energii 
elektrycznej, jak i cieplnej. Dzięki temu, 
wielu mieszkańców nie odczuje tej zimy 
problemów z ogrzewaniem, a przede 
wszystkim zaoszczędzi pieniądze.

TERMOMODERNIZACJA  
BUDYNKÓW 
MIESZKALNYCH

- Dzięki programowi zmniejszyło się 
zużycie ciepła tylko w samej spółdziel-
ni o 47 procent w stosunku do zużycia 
przed wprowadzeniem programu, co 
przekłada się na oszczędności ponad 8 
mln zł rocznie przy uwzględnieniu obec-
nych cen. Te pieniądze zostają w port-
felach naszych mieszkańców - mówi 
Ireneusz Traczyk.

Obecnie trwa termomodernizacja 
wieżowca przy ulicy Miedzianej 4-6. 

Wcześniej zakończyła się termomoder-
nizacja bloków przy ulicy Skalników 
1-21 oraz 59-79. Spółdzielnia wspólnie 
z gminą ociepliła między innymi bloki 
przy ulicach: Górników i Skalników. Do 
projektu budżetu gminy Polkowice na 
rok 2023 spółdzielnia złożyła wniosek na 
termomodernizację Skalników 41-57. 
Do 2030 roku jest zaplanowany harmo-
nogram termomodernizacji budynków 
na zasobach spółdzielni. Wszystkie te in-
westycje zostały wykonane lub też zapla-
nowane do wykonania przy zachowaniu 
współfinansowania z gminą Polkowice 
w proporcji 40 proc. z kasy spółdzielni 
i 60 proc. z budżetu gminy.
Oprócz tego, w ostatnich latach spół-
dzielnia zrewitalizowała dziewięć 
budynków, przy pięćdziesięciopro-
centowym udziale finansowym gminy 
Polkowice. Rewitalizacja polega na 
odnowieniu elewacji już docieplo-
nych budynków wielorodzinnych oraz 
wymianie rynien i rur spustowych. 
Spółdzielnia z własnych środków pro-
wadzi też docieplanie stropodachów, by 
ciepło nie wydostawało się górną częścią 
bloków. Do tej pory docieplono około 80 
proc. budynków.

W gminie Polkowice termomoderni-
zacji poddawane są również budynki 
na zasobach wspólnot i w zarządzie 

PTBS-u. W 2019 roku zainwestowa-
no w budynki przy ulicach: Głogowska 
1-11, Chocianowska 33 oraz Hubala 2a-
4d. Natomiast w 2021 ukończono ter-
momodernizację budynku przy Hubala 
6-14. W tym roku rozpoczęto inwestycję 
na bloku przy ul. Hubala 30-36.  

AUDYT ENERGE-
TYCZNY PLACÓWEK 
OŚWIATOWYCH

Gmina Polkowice przeprowadziła audyt 
energetyczny placówek oświatowych. 
Wytypowano szkoły, które zostaną 
poddane termomodernizacji. Są to dwie 
placówki: Szkoła Podstawowa nr 1 oraz 
Szkoła Podstawowa w Jędrzychowie.  
Obydwie inwestycje są obecnie w trakcie 
postępowania o udzielenie zamówienia 
publicznego na wybór wykonawcy ro-
bót.

FOTOWOLTAIKA

Jednostki polkowickiego samorządu in-
westują w alternatywne źródła energii. 
Spółdzielnia Mieszkaniowa Cuprum 
w tym roku zainstalowała na dachu bu-
dynku technicznego panele fotowolta-
iczne, które na bieżąco zasilają w energię 
elektryczną obydwa budynki: technicz-
ny i administracyjny. Przedsiębiorstwo 

Gospodarki Miejskiej montuje panele 
fotowoltaiczne na wszystkich swoich 
obiektach, w tym na oczyszczalniach 
ścieków. Na całe przedsięwzięcie spół-
ka planuje przeznaczyć ponad 2 mln 
zł.  Zasilana dzięki fotowoltaice jest też 
Miejsko-Gminna Biblioteka Publiczna. 
Do montażu paneli fotowoltaicznych 
przygotowuje się Zakład Komunikacji 
Miejskiej. Obecnie inwestycja jest na 
etapie kompletowania dokumentacji 
projektowej.

KLASTER ENERGII  
ZAGŁĘBIA MIEDZIOWEGO

W ramach zadań zleconych przez Lidera 
Klastra - gminę Polkowice, Fundacja 
Rozwoju Regionalnego prowadzi 
obecnie proces zmierzający do budowy 
i uruchomienia „wspólnej” farmy foto-
woltaicznej. Będzie to farma zlokalizo-
wana na terenie gminy- członka klastra. 
Obecnie trwa proces wyboru najodpo-
wiedniejszej lokalizacji z możliwością 
przyłączenia. Planowana wielkość mocy 
zarezerwowanej dla gminy Polkowice to 
5 MW. Inwestycja ta wpłynie na obniże-
nie kosztów zakupu energii elektrycznej, 
zapewni bezpieczeństwo energetyczne 
gminy i częściową niezależność od pod-
wyżek cen prądu.

Edyta Drzymała

Zamożność naszej 
gminy nie zwalnia 
nas z tego, aby go-
spodarnie zarzą-
dzać budżetem, czy-
li pieniędzmi, któ-
re należą do miesz-
kańców naszej gmi-
ny. Robimy to w po-
czuciu odpowie-
dzialności za bezpie-
czeństwo naszych 
mieszkańców. Stąd 
też liczne działania, 
które podejmuje-
my, a które mają na 
celu przynieść na-
szej gminie oszczęd-
ności . Na początku 
powołaliśmy spe-
cjalny zespół, który 
ma za zadanie wy-
szukiwać te obsza-
ry, które pozwo-
lą nam oszczędzać 
energię, ale nie tyl-
ko, ponieważ w ten 
zakres wchodzą też 
działania związane 
z  ocieplaniem bu-
dynków, instalacja 
paneli fotowoltaicz-
nych i tym podobne. 
W  ramach zespo-
łu pracują urzęd-
nicy naszego urzę-
du, przedstawiciele 
klubów rady miej-
skiej oraz takich ciał 
doradczych, jak na 
przykład rada se-
niorów.

Łukasz Puźniecki
BURMISTRZ POLKOWIC

Program poszanowania 
energii cieplnej w oparciu 
o uchwałę rady miejskiej 
realizowany jest od blisko 
20 lat. Dzięki środkom z bu-
dżetu gminy wszystkie bu-
dynki wielorodzinne miały 
wymienione okna i drzwi 
wejściowe do klatek. Wie-
le z tych budynków zosta-
ło docieplonych, nie tylko 
te należące do Spółdzielni 
Mieszkaniowej, ale rów-
nież zarządzane przez in-
ne podmioty, jak PTBS czy 
PPK.

Ireneusz Traczyk
RADNY RADY MIEJSKIEJ

W POLKOWICACH
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Polkowice mają 
nowy herb
Radni jednogłośnie przyjęli projekt nowego herbu Gminy Polkowice. 
„To historyczne wydarzenie w dziejach naszej społeczności”, komen-
tuje burmistrz Polkowic Łukasz Puźniecki, wnioskodawca uchwały 
o herbie. Nowy symbol miasta i gminy jest uporządkowanym heral-
dycznie znakiem, zaaprobowanym przez Komisję Heraldyczną przy 
Ministerstwie Spraw Wewnętrznych i Administracji.

Wkrótce po przemianach 
ustrojowych w Polsce i nadaniu 
samorządom większych prero-
gatyw w różnych dziedzinach 
życia,  wiele miast i gmin przy-
jęło nowe herby i barwy. Wśród 
takich samorządów była także 
gmina Polkowice, która uchwa-
łą rady miejskiej z 1990 roku 
przyjęła nowy herb Polkowic, 
a w roku 1997 barwy.
Jednak przyjęte wówczas sym-
bole, a w szczególności herb 
miejski, odnosiły się nie do tra-
dycji historycznej i zasad heral-
dyki, ale wynikały z nawiązania 
do herbu Polkowic wydanego 
na karcie okolicznościowej z II 
poł. XIX w. Wizerunek użyty 
na karcie był luźną interpretacją 
historycznego herbu Polkowic, 
ze zmienionymi kolorami, 
zmienionym kształtem tarczy 
herbowej, oraz wyposażonym 
w dodatkowe ozdobniki. 
– Podkreślić należy wyraźnie, że 
zastosowany na wspomnianej 
XIX-wiecznej karcie okolicz-
nościowej herb nie miał być ni-
gdy, w założeniu jego twórców 
(wydawców karty) oficjalnym 
herbem Polkowic, a jedynie 
jego wariacją powstałą na uży-
tek wydania kart. Stąd herb ten 
nie spełniał wymogów zasad 
heraldycznych. Podobnie ma 
się rzecz z barwami użyte na 
fladze Polkowic. Zgodnie z za-
sadami heraldyki powinny one 
odzwierciedlać barwy użytych 
w herbie – wyjaśnia Roman 
Tomczak, historyk, rzecz-
nik prasowy Urzędu Gminy 
w Polkowicach.
W ostatnich latach można zaobserwować gwał-
towny wzrost zainteresowania samorządów 
w Polsce zastępowaniem dotychczasowych 
herbów i flag ustanowionych z naruszeniem 
zasad heraldyki na takie, które są wynikiem eks-
pertyz heraldycznych. Na przestrzeni lat 2020-
2022 nowe herby przyjęły m.in. sąsiadujące 
z naszą gminy Radwanice (2021) i Grębocice 
(2022), a także Stare Czarnowo, Przeworsk, 
Skawina, Częstochowa (2020), Zduńska Wola, 
Krotoszyce, Nowy Sącz, Koźminek, Nowy Dwór 
(2021) oraz Suwałki, Stary Sącz czy Parczew 
(2022). Średniorocznie nowe herby, ustano-
wione zgodnie z zasadami heraldyki, przyjmuje 
w Polsce kilkadziesiąt samorządów (w 2017 było 
ich 49).
Za każdym razem wniosek o nadanie nowego 
herbu, poparty ekspertyzą heraldyczną, prze-
kazywany jest do zaopiniowania przez Komisję 
Heraldyczną, działającą przy Ministerstwie 
Spraw Wewnętrznych i Administracji. 
– Ekspertyzę dla Polkowic wykonał pro-
fesor Wojciech Strzyżewski, historyk i he-
raldyk, pracownik naukowy Uniwersytetu 
Zielonogórskiego. Zawiera ona wnikliwą analizę 
historyczną herbu Polkowic, zakończoną wnio-
skami w postaci propozycji nowego herbu, flagi 

oraz pieczęci. Propozycje te 
zostały zaakceptowane przez 
Komisję Heraldyczną uchwa-
łą z kwietnia tego roku – infor-
muje Roman Tomczak.
Proponowany herb, flaga oraz 
pieczęcie Polkowic w pełni 
odpowiadają wymaganiom 
heraldyki, nauki pomocni-
czej historii, która od setek 
lat czuwa nad kształtowaniem 
i ochroną symboliki państwo-
wej, kościelnej, stowarzysze-
niowej i innych. Posiadając 
opracowany w ten sposób 
herb mamy pewność, że jego 
wizerunek pozostanie nie-
zmienny, jak niezmienne są 
zasady rządzące heraldyką na 
całym świecie. Przekazujemy 
więc przyszłym pokoleniom 
zarówno symbol świetnej 
przeszłości naszego miasta, 
jak i dowód naszej za niego 
odpowiedzialności. 
– Uchwalenie nowego her-
bu to wyjątkowe wydarzenie 
w historii naszej społeczności 
– uważa burmistrz Polkowic 
Łukasz Puźniecki, wnio-
skodawca projektu uchwały 
w tej sprawie. – Nasz nowy 
herb poprzez zawartą w nim 
symbolikę, zawiera w sobie 
naszą historyczną spuściznę. 
To taka wiadomość o wielo-
wiekowej tradycji naszego 
miasta i wszystkim, co było 
w niej najlepsze. To także 
wiadomość dla potomnych, 
że poważne traktowanie 
naszego głównego symbolu 
leżało nam na sercu, że bar-

dzo nam zależało na uporządkowaniu herbu 
pod względem heraldycznym i prawnym. Herb 
jednoczy naszą małą ojczyznę, wokół herbu bu-
dujemy naszą polkowicką tożsamość. Obecność 
herbu przy najważniejszych momentach historii 
naszego miasta pokazuje jego wagę i znaczenie 
dla lokalnej społeczności – podsumowuje wło-
darz Polkowic.
Przyjęcie uchwały i wprowadzane nią zapisy nie 
nakładają na osoby czy też podmioty wykorzystu-
jące dotychczasowy herb obowiązku natychmia-
stowej wymiany na nowo wprowadzony wzór. 
Nie ma więc mowy o jakichkolwiek dodatkowych 
kosztach. Uchwała dopuszcza bowiem używanie 
przedmiotów, obiektów i innych elementów wy-
korzystujących dotychczasowy herb do czasu ich 
naturalnego zużycia, zniszczenia lub utraty funk-
cjonalności. Nowy wzór herbu powinien być za 
to wprowadzany do nowo projektowanych i wy-
konywanych przedmiotów, zastosowań czy dzia-
łań. Oznacza to, że przez jakiś czas w przestrzeni 
miejskiej funkcjonować będą dwa herby – stary 
i nowy, do czasu, aż nowy w sposób naturalny 
wyprze z obiegu poprzedni znak.

ULK

Zagłosuj na strażnika!
Funkcjonariusze Straży Miejskiej w Polkowicach walczą o głosy 
w plebiscycie Radia Wrocław „TOP dolnośląskich straży miejskich”. 
Nasza komenda wyraźnie prowadzi w tej rywalizacji, ale do końca 
plebiscytu jeszcze daleko!

O tym, jak są postrzegane stra-
że miejskie, czy ich służba jest 
dostrzegana i doceniana przez 
mieszkańców, świadczą nie tylko 
statystyki, ale także odbiór spo-
łeczny tej trudnej i odpowiedzial-
nej pracy. Dlatego udział w ple-
biscycie jest dla polkowickich 
funkcjonariuszy wyróżnieniem.
– Nie znamy kryteriów, jakimi 
kierowała się redakcja, jednak-
że jesteśmy bardzo dumni, że 
znaleźliśmy się w gronie no-
minowanych straży miejskich 
z ponad czterdziestu jednostek 
działających na Dolnym Śląsku. 

Sam fakt wyboru naszej jednost-
ki jeszcze mocniej motywuje do 
działania na rzecz mieszkańców 
miasta i gminy Polkowice oraz 
utwierdza nas w przekonaniu, 
iż nasza praca jest potrzebna 
i możemy w dalszym ciągu po-
prawiać jej jakość. Jeżeli uważa-
cie państwo, że nasze działania 
są efektywne, prosimy o odda-
wanie głosów na Straż Miejską 
w Polkowicach – zachęca Artur 
Gałuszka, komendant jednostki.
Swój głos można oddać na stro-
nie Radia Wrocław bezpośrednio 
w zakładce „TOP dolnośląskich 

straży miejskich”, do której link 
znajduje się na naszej stronie in-
ternetowej w artykule „Zagłosuj 
na strażnika!”.
Opowieści nagrane przez dzien-
nikarzy w siedzibach biorących 
udział w plebiscycie jednostek 
będą do odsłuchania przez trzy 
soboty w godzinach między 12 
a 16 na antenie Radia Wrocław 
102.3 FM, lub na stronie www.
radiowroclaw.pl, w zakładce 
„Posłuchaj Radia”.
Głosowanie potrwa do soboty 
5 listopada, do godziny 15.30. 
Codziennie można oddać głos. 
Zwycięży straż, która uzbiera naj-
więcej punktów. Jak zastrzegają 
organizatorzy, głosy oddawane 
z adresów IP będących węzłami 
sieci TOR xzy serwerami proxy 
oraz głosy oddane przez roboty 
będą usuwane.

 
R.Tomczak

Podziękowanie za 
codzienną służbę
Dzień Ratownictwa Medycznego był szczególną okazją do złożenia 
podziękowań tym, którzy nieustannie są na służbie, gotowi do udzie-
lenia pomocy w każdej sytuacji. Polkowickich ratowników medycz-
nych odwiedził burmistrz Łukasz Puźniecki. 

– Bycie ratownikiem to szcze-
gólna misja. Misja ratowania 
zdrowia i życia mieszkańców 
gminy i powiatu polkowic-
kiego i za to jesteśmy bardzo 
wdzięczni – podkreśla bur-
mistrz Łukasz Puźniecki. – 
Wdzięczność tę okazujemy 
również poprzez doposażanie 
ratowników w dobrej jakości 
sprzęt, aby im pracowało się 
lepiej, a nasze zdrowie było 
jeszcze bardziej zabezpieczone.
– W zespołach ratownictwa 
medycznego pracują pasjo-
naci, ludzie oddani drugiemu 

człowiekowi i chęci niesienia 
pomocy – zaznacza Alicja 
Tramś, kierownik polkowickiej 
filii Pogotowia Ratunkowego 
w Legnicy. – Jest nam bardzo 
miło, że państwo znaleźliście 
czas i pan burmistrz, i radni 
odwiedzili nas. Dziękujemy 
bardzo za pamięć i wsparcie. 
Wszystkim życzymy dużo zdro-
wia i pogody ducha.
Choć to święto, to ratownicy 
medyczni nie mają dnia wol-
nego, bo wiadomo: „służba nie 
drużba”.
– Bez empatii, bez pasji trud-

no być dobrym ratownikiem, 
opiekować się pacjentami 
i wykonywać swoje zadania – 
mówi Łukasz Gruba, ratownik 
medyczny, a zapytany o to, jakie 
życzenia tego dnia najbardziej 
trafiają do serca, odpowiada: 
– Wszyscy ratownicy myślą 
o tym, żeby rząd nas docenił, 
żebyśmy byli zauważani.
Słodkim dodatkiem do życzeń 
i podziękowań był przepyszny 
tort.
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AKTUALNOŚCI

Coraz więcej samorzą-
dów stara się dostoso-
wać swoje herby do za-
sad heraldyki. Co roku 
kilkadziesiąt miast sta-
ra się o pozytywną opi-
nię Komisji Heraldycznej. 
Cieszę się, że Polkowice 
mogą już poszczycić się 
znakiem, który nie dość, 
że przypomina o średnio-
wiecznej historii miasta 
i spełnia wszelkie reguły 
heraldyczne i prawne, to 
jeszcze daje świadectwo 
naszej odpowiedzialno-
ści za zewnętrzne symbo-
le naszej lokalnej wspól-
noty. Znaki takie jak herb 
miejski zawsze ją jedno-
czyły i dawały poczucie 
dumy z dziejów naszej 
społeczności. 

Roman Tomczak
HISTORYK I REGIONALISTA, 

RZECZNIK PRASOWY UG POLKOWICE
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Ekonomiczna turystyka
O możliwościach rozwoju turystyki w gminie Polkowice debatowano na ostatniej sesji rady miejskiej. 

Podejmowanie działań z zakresu tury-
styki i rekreacji to wynikające z prze-
pisów prawa zadanie własne gminy. 
- W obecnej sytuacji ważna jest racjo-
nalizacja wydatków. Zebrane w ciągu 
ostatnich pięciu lat dane dotyczące 
przeznaczanych środków na promo-
cję gminy, w tym promocję jej walo-
rów turystycznych świadczą o tym, 
że drastycznie obniżyliśmy te wydatki 
starając się uzyskiwać jak najlepsze 
rezultaty – mówi burmistrz Polkowic 
Łukasz Puźniecki. W ciągu ostatnich 
czterech lat na promocję przeznaczy-
liśmy mniej niż poprzednia władza 
wydała tylko w 2018 roku – dodaje.
Narzędziem służącym prowadzeniu 
polityki uwzględniającej potrzeby 
gospodarki turystycznej jest gminna 
strategia rozwoju społeczno-gospo-
darczego. Wyznacza ona kierunki 
rozwoju gminy w oparciu o dobór 
właściwych elementów. 
Gość debaty, ekspert w dziedzinie 
gospodarki turystycznej dr Wojciech 
Fedyk przedstawił swoją analizę 
tej części Strategii Rozwoju Gminy 
Polkowice na lata 2021-2030, która 
dotyczy właśnie turystyki i rekreacji.

- W swojej strategii mówicie bardzo 
dużo o turystyce rowerowej, to jest 
pewien trend na rynku i warto go kon-
tynuować – podkreśla dr Fedyk. 
- Doskonale w trend rowerowy, o któ-
rym mówił doktor Wojciech Fedyk 
wpisuje się działający od 2019 roku 
system roweru miejskiego „Szprychy”. 
Dzięki temu mieszkańcy, ale też i tu-
ryści mogą dotrzeć do miejsc, które 
ukazują wyjątkowość naszego mia-
sta. W systemie zarejestrowanych 
jest ponad 3 700 użytkowników. Od 
maja do września liczba wypożyczeń 
przekroczyła 36 tysięcy, a przejechany 
dystans to w sumie 55 211 km – dodaje 
Krzysztof Kaczanowski, dyrektor wy-
działu promocji, turystyki i komunika-
cji społecznej w urzędzie gminy.
Ekspert zwrócił też uwagę na turysty-
kę krajoznawczą w oparciu o Drogę 
świętego Jakuba, którą zapoczątko-
wała gmina w ubiegłym roku.
- Cieszy nas fakt, że nasze działania 
są widoczne i dostrzegane przez spe-
cjalistów w dziedzinie turystyki. Na 
Szlaku postawiono tablice informa-
cyjne, działania te przeprowadzono 
przy współpracy ze Stowarzyszeniem 

Przyjaciół Dróg Świętego Jakuba w 
Polsce. Od czasu oznakowania Szlaku, 
w ratuszu znajduje się pamiątko-
wa pieczęć, dzięki której pielgrzymi 
mogą potwierdzić swoją obecność w 
Polkowicach – wyjaśnia burmistrz 
Łukasz Puźniecki. - Po okazaniu 
specjalnego paszportu pielgrzyma 
można otrzymać pamiątkowy pins z 
opisem trasy polkowickiego Szlaku 
i informator. Nadal podejmujemy 
szereg działań upowszechniających 
postać świętego, jako „ambasadora” 
Polkowic  - dodaje.
Ważnym elementem działań promu-
jących walory turystyczne gminy jest 
rozpoczęty proces znakowania miejsc 
ukazujących genius loci Polkowic 
(„ducha opiekuńczego danego miej-
sca”) tabliczkami informacyjnymi 
zawierającymi opis, historię oraz 
kod QR. Pierwsza z nich stanęła przy 
pomniku księcia Konrada I głogow-
skiego w Centralnym Parku Zabaw i 
Wypoczynku.
- Promocja tych oraz innych atrak-
cji turystycznych i ciekawych miejsc 
znajdujących się w gminie Polkowice 
odbywa się przy bardzo dobrej współ-

pracy gminy z KGHM Polska Miedź w 
ramach aplikacji „naMIEDZI”, która 
napisana została z myślą o użytkow-
nikach dwóch najpopularniejszych, 
mobilnych systemów operacyjnych 
– iOs i Android – mówi Krzysztof 
Kaczanowski.- Celem aplikacji „na-
MIEDZI” jest promocja najciekaw-
szych miejsc turystycznych Zagłębia 
Miedziowego, poznania ich historii. 
Aplikacja prowadzi użytkownika po 
trasie zwiedzania, dzięki wykorzysta-
niu nadajników GPS. Obecnie prezen-
tujemy w niej najważniejsze miejsca 
warte uwagi turystów i mieszkańców 
– dodaje. 
Poza tym, gmina cały czas dba o rozwój 
zieleni, żeby być atrakcyjną dla miesz-
kańców i turystów.Odwiedzający zre-
witalizowane parki „Ewangelicki” i 
„Bracki” mogą podążać ścieżkami 
ich historii opisanych na specjalnych 
tablicach. Dzięki temu zapomniane 
miejsca odzyskały dawną świetność i 
zachęcają do spędzania czasu na świe-
żym powietrzu. 

Martyna Szylko

Trzy parki na terenie miasta, decyzją polkowickich radnych, otrzymały oficjalne nazwy. Park przy uli-
cy Kopalnianej to Park Ewangelicki. Park przy ulicy Dąbrowskiego to Park Bracki, a tereny zielone przy 
ulicy Sienkiewicza to od teraz Park Seniora.

Głównym symbolem na-
szego miasta, zdaniem 
doktora Fedyka, jest od-
restaurowany młyn, czy-
li „Wiatrak Polkowicki”. 
Opinię taką wyrazili rów-
nież mieszkańcy gminy w 
przeprowadzonym w 2019 
roku badaniu. Dzięki uzy-
skanym odpowiedziom 
zintensyfikowano działa-
nia mające na celu promo-
cję miejsc/symboli, z który-
mi Polkowice są utożsamia-
ne, a są wśród nich Wiatrak 
Polkowicki, postać świę-
tego Sebastiana, przebie-
gająca przez gminę Droga 
świętego Jakuba oraz en-
klawy zieleni (parki).

Krzysztof Kaczanowski
DYREKTOR WYDZIAŁU 
PROMOCJI, TURYSTYKI 

I KOMUNIKACJI SPOŁECZNEJ
W URZĘDZIE GMINY POLKOWICE

Mieszkanie za remont
Rusza druga edycja programu, w którym mieszkańcy mają możliwość najmu mieszkania od gminy w zamian za przeprowadzenie w nim 
remontu. Sprawdź, na czym polegają jego zasady i czy masz szansę z niego skorzystać.

– Program „Mieszkanie za remont” 
kierujemy do osób, które nie mają 
własnego „M” i nie mają na nie odpo-
wiednich funduszy. To alternatywa dla 
mieszkańców, którzy nie znajdują się 
na liście mieszkaniowej, a chcą uzy-
skać mieszkanie z zasobów gminy. Po 
wykonaniu niezbędnych prac remon-
towych będą oni mogli zamieszkać 
w wymarzonym mieszkaniu na czas 
nieokreślony - mówi Ewa Kowalik, 
zastępca burmistrza ds. społecznych.

GDZIE SIĘ ZGŁOSIĆ?

Z procedurą ubiegania się o lokal do 
remontu we własnym zakresie z za-
sobu gminy Polkowice można zapo-
znać się w Wydziale Zdrowia Spraw 
Społecznych i Mieszkaniowych 
Urzędu Gminy Polkowice, ul. Rynek 
30-31 lub pod numerem telefonu 
(76) 84 74 123.

- Wykaz lokali do remontu został 
podany do publicznej wiadomości 
w urzędzie, na elektronicznej tabli-
cy ogłoszeń) w zakładce Programy. 
Można tam znaleźć szczegółowe in-
formacje na temat mieszkania oraz 
termin i miejsce złożenia wniosku  
- mówi Bożena Maciejowska, dyrek-
torka wydziału.

Niezbędne do wypełnienia druki oraz 
wykaz lokali można pobrać na stronie 
internetowej www.polkowice.eu w za-
kładce „Dla mieszkańca”.

KRYTERIA PUNKTOWE

Szczegółowy opis kryteriów punkto-
wych zawiera załącznik do uchwały, 
który znajduje się do pobrania również 
w zakładce „Dla mieszkańca” w arty-
kule „Mieszkanie za remont”.

REMONT MIESZKANIA

Zakres prac remontowych miesz-
kania,  prawa i obowiązki stron oraz 
warunki rozliczenia będzie określała 
umowa o remont lokalu we własnym 
zakresie. Po odbiorze prac remonto-
wych zostanie zawarta umowa najmu 
na czas nieoznaczony.

Kompletne wnioski należy składać 
zgodnie z wykazem lokali do remon-
tu we własnym zakresie w terminie od 
14 do 25 listopada.  w Urzędzie Gminy 
Polkowice, ul. Rynek 1, w Kancelarii, 
pok. 10 w godzinach urzędowania.

Martyna Szylko
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Wybudowali dodatkowe studnie. Polkowice bezpieczne w razie kryzysu
Przedsiębiorstwo Gospodarki Miejskiej wybudowało dwie studnie awaryjne w Suchej Górnej. Spółka chce w ten sposób zabezpieczyć 
gminę przed skutkami kryzysu hydrologicznego.

Na ujściach wody w Suchej Górnej są 
dwie nowe studnie. 
– Obie studnie były pierwszymi uję-
ciami wody w gminie Polkowice. 
Parametry wydajności przesyłu 
wody są już coraz mniejsze, dlatego 
też zdecydowaliśmy się poszukać 
nowych miejsc – wyjaśnia Agnieszka 
Prokopiuk z PGM.
Dzięki obserwacjom specjalistów 
z polkowickiej spółki komunalnej 
udaje się w porę reagować na zmia-
ny hydrologiczne i klimatyczne, któ-
re obserwujemy od pewnego czasu 
w Polsce i na świecie. Trwająca kilka 
lat susza powoduje, że w wielu mia-
stach występują przerwy w dostawie 
wody. Szczególnie w okresie letnim. 
W gminie Polkowice sytuacja jest jed-
nak opanowana. Stały rozwój spółki 
PGM oraz wymiana infrastruktury 
wodno- kanalizacyjnej pozwalają za-
bezpieczyć mieszkańców gminy przed 
kryzysem.
– Monitorujemy sytuację. Na terenie 
gminy Polkowice sytuacja jest sta-

bilna, ale jeśli dojdzie do kryzysu, to 
będziemy na niego przygotowani – 
dodaje Prokopiuk.
Studnie awaryjne powstały w pobliżu 
już istniejących. Lokalizacje ustalono 
na podstawie specjalistycznych ana-
liz.
– Znajdują się w tzw. strefie ochrony 
bezpośredniej. Żywotność studni, 
w zależności od typu pracy czy też ro-
dzaju warstwy, jest różna. Te istnie-
jące studnie pracują nieprzerwanie 
od16 lat i zauważyliśmy spadek ich 
wydajności – mówi Tomasz Duda, 
dyrektor ds. eksploatacji w PGM.
Po dokładnym określeniu profilu geo-
logicznego poszczególnych warstw, 
jakie występują w pobliżu studni, 
spółka precyzyjnie przygotowała się 
do budowy kolejnego ujęcia.
– W nowych studniach zastosowa-
liśmy filtr typu Johnson, który jest 
bardzo wydajny i bardzo dobrze do-
pasowany do warstwy geologicznej, 
z którą mamy do czynienia – dodaje 
dyrektor Duda.

Co ważne, problemem nie jest brak 
dostępu do źródła wody, ale eksplo-
atacja urządzeń, które je wydobywają. 
– Wiemy, że wydatek wody szacowa-
ny jest na około 36 metrów sześcien-
nych na godzinę z jednej studni. To 
nam w zupełności wystarczy – mówi 
Tomasz Duda.
PGM od 2006 roku posiada wła-
sną Stację Uzdatniania Wody wraz 
z ujęciami głębinowymi. Inwestycja 
ta była współrealizowana w 17 
proc. przez Unię Europejską 
ze środków Europejskiego 
Funduszu Rozwoju Regionalnego 
w ramach Zintegrowanego 
Programu Operacyjnego Rozwoju 
Regionalnego. Od tego czasu spół-
ka dostarcza wodę do miejscowo-
ści: Sucha Górna, Kaźmierzów, 
Moskorzyn, Żuków, Guzice, 
Trzebcz, Sobin, Jędrzychów i Nowa 
Wieś Lubińska, a także do miasta 
Polkowice i Legnickiej Specjalnej 
Strefy Ekonomicznej.

PGM/Redakcja

Wicelider inwestowania
Gmina Polkowice została laureatem ogólnopolskiego rankin-
gu wydatków inwestycyjnych „Liderzy inwestycji”, obejmujące-
go lata 2019-2021. Ranking organizuje co roku Pismo Samorządu 
Terytorialnego „Wspólnota”.

Nasz samorząd został sklasyfikowany w katego-
rii miast powiatowych, ze średnimi wydatkami 
na inwestycje per capita wynoszącymi 2368,20 
zł. Pierwsze miejsce zajęły łódzkie Poddębice, 
które w poprzedniej edycji rankingu zajmowały 
drugie miejsce (z wydatkami na inwestycje na 
poziomie 2636,37 zł na głowę mieszkańca).
– Od wielu lat Polkowie stanowią ścisłą czołówkę 
samorządów, które najwięcej wydają na inwe-
stycje. Bardzo się cieszę, że dzięki znakomitemu 
zarządzaniu finansami udaje nam się zachować 
wysoki poziom inwestowania, zwłaszcza w dro-
gi i zazielenianie gminy, a tym samym zajmo-
wać wysokie lokaty w prestiżowym rankingu 
„Wspólnoty”. Utrzymujemy wysoki poziom in-
westycji pomimo tego, że lata które były brane 
pod uwagę w rankingu, naznaczone były covi-
dem. To był bardzo trudny czas na inwestowa-
nie dla wszystkich samorządów – zwraca uwagę 
burmistrz Polkowic Łukasz Puźniecki.
Ranking ogłoszono w ramach XX 
Samorządowego Forum kapitału i Finansów 
w Katowicach. Laureaci w poszczególnych ka-
tegoriach odebrali statuetki i dyplomy. Statuetkę 

w imieniu gminy Polkowice odebrała Ewa 
Kowalik, wiceburmistrz ds. społecznych.
– To wielki zaszczyt znaleźć się w gronie najlep-
szych samorządów – mówi wiceburmistrz Ewa 
Kowalik. – To także okazja do wspólnych roz-
mów, debat i spotkań, które odbywały się w ra-
mach jubileuszowego forum samorządowego. 
Forum jest też znakomitą okazją do wymiany 
doświadczeń, pytań i odpowiedzi pomiędzy śro-
dowiskiem samorządowców, światem biznesu 
i przedstawicielami polskiego rządu – relacjonuje 
wiceburmistrz Polkowic.
Metoda przygotowywania rankingu „Liderzy 
inwestycji” jest identyczna jak w latach ubie-
głych. Pod uwagę brano m.in. całość wydatków 
majątkowych poniesionych w ostatnich trzech 
latach (w tym przypadku 2019–2021). Starano 
się także uwzględniać wydatki ponoszone przez 
spółki komunalne. Ranking jest co roku przygo-
towywany przez zespół pod kierownictwem prof. 
Pawła Swianiewicza i dr Julii Łukomskiej.

 
Roman Tomczak
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W planach nowa zieleń
Budowa szaty roślinnej to najbliższa inwestycja, jaką zaplanowano 
przy ulicy Głogowskiej 1-11 w Polkowicach. Kolejne przedsięwzię-
cie, dzięki któremu nasza gmina staje się zielonymi płucami Zagłębia 
Miedziowego.

-  To miejsce zostało wyzna-
czone na podstawie programu 
renowacji zdegradowanych 
terenów w gminie Polkowice. 
Dokumentacja projektowa 
opracowana została w IV kwar-
tale 2017 roku i oczekiwała 
na realizację – mówi Tomasz 
Duszyński, kierownik referatu 
inwestycji w urzędzie gminy. – 
W ogłoszonym postępowaniu  
na wybór wykonawcy wpłynę-
ło pięć ofert, wybrano tę - firmy 
EKON Sp. z o.o. z ceną 221 
159,16 zł brutto – dodaje.
Zakres zadania obejmie upo-
rządkowanie oraz wykonanie 
nowej szaty roślinnej, jak rów-
nież wymianę wyeksploato-
wanego wyposażenia terenu. 
Nasadzone zostaną drzewa 
liściaste (wiśnia osobliwa, 
ambrowiec amerykański, lipa 
drobnolistna), krzewy liściaste 

(hortensje, róże, tawliny, śnie-
guliczki, tawulce i tawuły), 
krzewy iglaste (cisy), byliny 
(liliowce, funkie, lawendy) oraz 
trawy ozdobne (miskanty i roz-
plenice). Łącznie przybędzie 
ponad 1500 nowych, atrak-
cyjnych roślin. Oprócz tego na 
życzenie mieszkańców powięk-
szona zostanie nawierzchnia 
utwardzona  przy trzepaku,  
wymienione zostaną ławki 
i kosze na odpady, które będą 
w stylu staromiejskim, jaki 
obowiązuje na Rynku i w jego 
sąsiedztwie. Przewidywany ter-
min zakończenia prac to druga 
połowa grudnia.
Zagospodarowanie terenu przy 
ulicy Głogowskiej to jedno z za-
dań realizowanych w ramach 
Projektu „Zielono-niebieska 
infrastruktura w Polkowicach”, 
współfinansowanego ze 

ś r o d k ó w  M e c h a n i z m u 
Finansowego Europejskiego 
Obszaru Gospodarczego 2014-
2021, w ramach Programu 
„ Ś r o d o w i s k o ,  E n e r g i a 
i Zmiany Klimatu”.

Martyna Szylko

Cieszę się, że mo-
głem doprowa-
dzić do realizacji 
budowy szaty ro-
ślinnej przy ulicy 
Głogowskiej 1-11. 
Dołożyłem wszel-
kich starań, aby ta 
inwestycja, na któ-
rą mieszkańcy cze-
kali od kilku lat jesz-
cze w tym roku do-
szła do skutku.

Grzegorz Ryłko

RADNY RADY MIEJSKIEJ
W POLKOWICACH

AKTUALNOŚCI
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Szczygieł: Poza tym, ja lubię ludzi 
W siódmej klasie podstawówki zdecydował o tym, kim chce być w przyszłości, i spełnia się w tej 
roli wyśmienicie, opisując rzeczywistość w swoich reportażach. Z pasją opowiada o historii i kultu-
rze czeskiej. W tym kraju używa też swojego czeskiego nazwiska. Niedawno był gościem spotka-
nia autorskiego w polkowickiej bibliotece. Z Mariuszem Szczygłem, dziennikarzem, reportażystą 
i pisarzem rozmawia Urszula Romaniuk.  

Po raz pierwszy jest 
pan w Polkowicach? 

Tak. I tego się wstydzę, bo kiedy cho-
dziłem do Liceum Ekonomicznego 
w Legnicy, to miałem kilka koleżanek 
w klasie z Polkowic i nigdy tutaj nie 
trafiłem. Zwłaszcza że urodziłem się 
i wychowałem w Złotoryi, byliśmy 
więc przez pewien czas w jednym 
województwie legnickim. Ale obok 
waszej biblioteki jest taki super park 
z ławeczkami, na których można po-
ćwiczyć i wyrobić sobie mięśnie w łyd-
kach. To bardzo dobre, zwłaszcza dla 
starszych osób, w moim wieku. 

Tematem spotkania w po-
lkowickiej bibliotece była, 
ogólnie mówić,  
kultura czeska. 

To moja opowieść „Kultura czeska, 
moja láska nebeská”. Mówiłem o ta-
kich elementach kultury czeskiej, 
zwłaszcza popularnej, które są od-
wrotnością kultury polskiej. Czesi 
mają zupełnie inne podejście do te-
matów poważnych, takich jak: naród, 
patriotyzm, ojczyzna. Ze wszystkiego 

lubią wypuścić powietrze. Jak powsta-
ło państwo czechosłowackie w 1918 
roku, oni są młodsi od nas o dwa tygo-
dnie, to powstały pierwsze banknoty. 
Kiedy myśli się o banknotach, to szu-
ka się twarzy, jakie mogą się na nich 
pojawić. Na przykład, na pierwszych 
polskich banknotach, po odzyska-
niu przez Polskę niepodległości, był 
Kościuszko, czyli bohater narodowy. 
A najsławniejszy wtedy czeski malarz 
Alfons Mucha, który miał zaprojekto-
wać banknoty, na stu koronach zapro-
jektował swoją żonę, a na dwudziestu 
koronach – swoją córkę. I powiedział 
jej, że jak będzie grzeczna, to ją kie-
dyś wstawi na pięćdziesiątkę. To jest 
przykład na to, jak zawsze mówię, że 
kultura czeska nie napina się. 

Skąd wzięło się to za-
miłowanie do Czech, 
dawnej Bohemii, że 
zajmują one tak dużo 
miejsca w pana życiu?
 
Jak pojechałem pierwszy raz do Pragi 
i usłyszałem język czeski, to dla mnie 
była to muzyka. Moje nazwisko po 
czesku to jest Stehlík i używam tam 
tego nazwiska, ponieważ Czesi nie 

umieją ani zapisać, ani wypowiedzieć 
prawidłowo Szczygła. Nawet teraz, 
mówiąc po czesku, mam dreszcz na 
całym ciele. 

W nas z kolei język cze-
ski budzi raczej śmiech. 

Tak. A w Czechach język polski bu-
dzi śmiech, ponieważ jest dla nich 
jest zabawny. Czesi mówią, że nasz 
język brzmi tak, jakby dziecko se-
pleniło. Zaczęło się więc od języka. 
Mój pierwszy wyjazd związany był 
z rozmową z Heleną Vondráčkovą do 
VIVY. Helena mówi po polsku, ale jak 
pytania były bardziej skomplikowa-
ne, to przechodziła na czeski, i to na 
mnie podziałało. Potem opowiedziała 
mi o swojej koleżance, z którą kiedyś 
śpiewała, a która przez to, że podpadła 
politycznie, a były to czasy komuny, 
dostała zakaz śpiewania przez dwa-
dzieścia lat. Była to Marta Kubišová. 
Pomyślałem wtedy, że świetnie by-
łoby napisać o niej reportaż. Ktoś mi 
powiedział, że ona słabo mówi po 
angielsku, a ja nie mówię w ogóle. To 
znaczy znam dziesięć słów, a jakich, to 
zależy od sytuacji. Postanowiłem więc 
nauczyć się czeskiego, skoro tak mi się 

ten język podoba, żeby porozmawiać 
z Martą Kubišovą. I po roku z nią roz-
mawiałem. Tak powstał pierwszy mój 
reportaż. I tak wciągnąłem się w tę kul-
turę, historię. Mnóstwo rzeczy mnie 
tam fascynuje. Zwłaszcza to, co jest 
tak odmienne od tego, co jest u nas. 

Wie pan, że w Cze-
chach są Polkowice, 
pisane przez „v”?  

Nie. Bardzo się cieszę, że mogłem 
przyjechać do Polkowic i dowie-
dzieć się czegoś nowego o Czechach. 
Bardzo dziękuję. 

Wspomniał pan o repor-
tażu. To jest szczegól-
nie bliski panu gatunek 
dziennikarsko-literacki. 

Wzięło się to z tego, że byłem jedy-
nakiem, słabo grałem w piłkę nożną 
i w ogóle mało brałem udział w życiu 
podwórka. Obserwowałem je z okna 
i to obserwowanie przerodziło się 
w chęć opisu świata, a ponieważ 
pięknie pisałem wypracowania szkol-
ne, nawet kolegom za pieniądze, to 

uznałem, że to może być nawet mój 
zawód. Do siódmej klasy miałem za-
miar być recepcjonistą w Hotelu pod 
Basztą w Złotoryi, ale jak się okazało, 
że tak dobrze idzie mi to pisanie, że 
mogę na tym zarobić, to pomyślałem, 
że będę dziennikarzem. Na wystawie 
księgarni w Złotoryi zobaczyłem wte-
dy książkę „Baśnie udokumentowa-
ne”. Napisał ją Krzysztof Kąkolewski. 
Myślałem, że to są jakieś bajki, a kiedy 
otworzyłem, okazało się, że to są praw-
dziwe reportaże. I tak się wciągnąłem. 
Pomyślałem sobie, jakie to jest cieka-
we życie, żeby tak badać różne histo-
rie, rozmawiać z ludźmi, potem to opi-
sywać. Bardzo ta jego książka na mnie 
podziałała. Jako licealista zacząłem pi-
sać do tygodnika młodzieżowego „Na 
przełaj”. Opisywałem swoją szkołę, ja-
kieś nasze uczniowskie problemy. Tak 
że bardzo szybko wiedziałem, że chcę 
być dziennikarzem, ale trochę takim 
innym, reporterem właśnie. Poza tym, 
ja lubię ludzi.

Napisał pan kilka książek, 
między innymi, „Niedziela, 
która zdarzyła się w śro-
dę”, „Gottland” i „Zrób 
sobie raj”. Jest coś nowego 
na tapecie, jakiś pomysł?

Do emerytury chcę jeszcze napisać 
cztery książki. Jedną piszę od dwóch 
lat, ale w tym czasie wyszła moja 
książka o reportażu „Fakty muszą 
zatańczyć”. Nie spieszę się. Pisanie 
„Nie ma” zajęło mi dziewięć lat. Poza 
tym dużo jeżdżę po Polsce na spotka-
nia autorskie, więc ta praca jest trochę 
przerywana. Mam kilka pomysłów 
i następna moja książka to będzie chy-
ba reportaż związany ze sztuką, ponie-
waż zacząłem podyplomowe studia, 
zapisałem się na historię sztuki. Będzie 
to historia pewnego obrazu, ale współ-
czesnego, który miał dwadzieścia czte-
ry wersje. Autor rozdał je dwudziestu 
czterem osobom. To było ponad czter-
dzieści lat temu. Ten obraz nazywał się 
„Podanie ręki”, to była taka dłoń odbi-
ta. Twórca chciał swoim przyjaciołom 
zostawić taki prezent – podać im rękę, 
ale tak metaforycznie. I będę badał hi-
storię, co się stało z tymi obrazami, 
z tymi ludźmi. Tak naprawdę będzie to 
opowieść o czterdziestu ostatnich la-
tach w naszym kraju, opowieść o sen-
sie sztuki, o tym, że byli ludzie, dla któ-
rych sztuka stanowiła jakąś nadzieję. 
Ten obraz autor wymyślił 15 grudnia 
1981 roku, czyli trzeciego dnia stanu 
wojennego. Wtedy listy były cenzuro-
wane, rozmowy podsłuchiwanie, bez 
przepustki nie można było wyjechać 
do innego miasta. I te dwadzieścia 
cztery obrazy były próbą nawiązania 
porozumienia - skoro nie można się 
spotykać, to on dał swoją odbitą dłoń. 
Zobaczymy, co z tego wyjdzie.  

Mariusz Szczygieł
DZIENNIKARZ

GOŚĆ WYDANIA
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Szprychy wykręciły ponad 
200 tysięcy kilometrów
Jazda na rowerze to wspaniała okazja do poprawy samopoczucia, jak i zdrowia. 
Polkowiczanie bardzo dobrze o tym wiedzą. Projekt „Szprychy – Polkowicki Rower 
Miejski” cieszy się rosnącą popularnością. W tym roku wykręciliśmy ponad 55 tysię-
cy kilometrów, a od początku projektu przejechaliśmy ponad 200 tysięcy kilometrów. 

2 4  p a ź d z i e r n i k a  t o 
Międzynarodowy Dzień Roweru. 
Przesłaniem tego dnia jest promo-
cja jazdy na rowerze i płynących 
z niej korzyści. 
W Polkowicach od 2019 działa 
projekt „Szprychy – Polkowicki 
Rower Miejski”. Przez cały ten 
okres mieszkańcy wypożyczyli 
rowery miejskie ponad 99 tysięcy 
razy, a przejechano w sumie ponad 
200 tysięcy kilometrów. Przy czym 
w 2020 roku, ze względu na pan-
demię koronawirusa, edycja nie 
odbyła się. 
- Aktualnie posiadamy sto rowe-
rów miejskich i dwadzieścia czte-
ry stacje na terenie Polkowic. Nie 
planujemy na ten moment posze-
rzania systemu o większą ilość ro-
werów, gdyż jest ona w zupełności 
wystarczająca, jednak w przyszło-
ści mogą pojawić się nowe stacje 
– mówi Mariusz Kardynał, główny 
specjalista ds. transportu. 
Planowana jest kolejna edycja ro-

werów miejskich w roku 2023.
– Wprowadzając kilka lat temu 
„Polkowicką Szprychę” chcieli-
śmy, aby rower stawał się coraz 
powszechniejszą alternatywą dla 
samochodów, aby dzięki temu po-
wietrze w Polkowicach było czyst-
sze, a ruch na ulicach mniejszy. 
Poruszanie się rowerem to także 
zastrzyk zdrowia dla użytkowni-
ków. Projekt wpisuje się w szerszą 
politykę proekologiczną, którą 
wprowadziliśmy w tej kadencji, 
a której zasadniczymi elementa-
mi jest między innymi bezemisyj-
ny transport miejski, rewitalizacja 
parków, walka z kopciuchami czy 
tysiące nowych nasadzeń w co-
raz bardziej zazieleniających się 
Polkowicach – mówi burmistrz 
Łukasz Puźniecki.

Jagoda Gadulska/Filip Krażewski

Kobiety eko kreatywne
Przygotowywały pachnący peeling do ciała, olejki do masażu, a także kosme-
tyczki ze sznurka naturalnego lub wieszak na ręczniki z drewna i makramy. 
Mieszkanki z Kaźmierzowa wzięły udział w warsztatach, organizowanych w ra-
mach projektu „Kobiety eko kreatywne” z funduszy Fundacji „Porozumienie 
Wzgórz Dalkowskich” z Programu Polsko-Amerykańskiej Fundacji Wolności re-
alizowany przez Akademię Rozwoju Filantropii w Polsce dla Koła Gospodyń 
Wiejskich w Kaźmierzowie.
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Ponad 200 tysięcy kilome-
trów przejechanych w cią-
gu trzech edycji projektu to 
naprawdę świetny wynik. 
„Szprychy” wprowadzili-
śmy jako niezwykle waż-
ną gałąź strategii elektro-
mobilności. Rowery miej-
skie to obok bezpłatnych, 
elektrycznych autobusów 
komunikacji publicznej nie-
wątpliwy sukces gminy 
Polkowice.

Jan Wojtowicz
WICESTAROSTA POLKOWICKI
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PCUZ zatrudnia najlepszych fachowców
Lek. Andrzej Bińczycki zdobył tytuł Laryngologa Roku w plebiscycie Gazety Wrocławskiej. Wyjątkowe wyróż-
nienie to zasługa pracy i zaangażowania polkowickiego laryngologa.  

Lekarz Andrzej Bińczycki przyjmuje 
pacjentów w Polkowickim Centrum 
Usług Zdrowotnych w poradni la-
ryngologicznej. Został nominowany 
w plebiscycie Gazety Wrocławskiej 
w kategorii „Laryngolog Roku 2022”. 
Wszyscy, którzy doceniają pracę po-
lkowickiego lekarza przez dwa miesią-
ce oddawali swój głos w internetowym 
plebiscycie. Ku zaskoczeniu medyka, 
zdobył on największe poparcie, przez 
co dostał się do wojewódzkiego finału. 
- Jestem zaskoczony wynikiem. 
Przychodzę do pracy i robię to, co 
powinienem - leczę ludzi. Cieszę się, 
że moi pacjenci dostrzegli moje zaan-
gażowanie. To naprawdę jest bardzo 
budujące - mówi lekarz Bińczycki. 
Jak sam przyznaje, do swojego fachu 
namówiło go najbliższe otoczenie. 
Dzisiaj uważa, że droga, którą obrał, 
to dobra decyzja, która przede wszyst-
kim służy ludziom. 
- W Polkowicach dzieją się rzeczy 
przełomowe. Nowy sprzęt, endoskop, 
na którym pracuję oraz modernizacja 
poradni spowodowały, że wyróżnia-
my się spośród innych gabinetów. To 
jedna z najlepszych poradni w okolicy, 
jeśli nie najlepsza - dodaje. 
Wideoendoskop pozwala na szyb-
ką, bezbłędną i bezbolesną dia-
gnozę. To jedno z niewielu takich 
urządzeń w Zagłębiu Miedziowym. 
Ultranowoczesne urządzenie od roku 
służy polkowiczanom. 
- Nowy sprzęt to dokładna diagnosty-
ka, lepszy obraz, a co za tym idzie, je-
steśmy w stanie, jako lekarze, wykryć 
nawet najmniejsze zmiany chorobo-
we. To ratuje ludzkie życie. Pacjenci 
najbardziej obawiają się wszelkich 
zmian nowotworowych. Taki sprzęt 
jest to w stanie wykryć we wczesnym 
stadium. Oprócz tego prowadzimy 
diagnostykę trzecich migdałków 
u dzieci, czy też innych zmian w obrę-
bie krtani - wyjaśnia laryngolog. 
Sprzęt został zakupiony z budżetu 
gminy Polkowice.  - Od początku ka-
dencji postawiłem sobie za cel to, aby 
polkowicka przychodnia była jak naj-

bardziej doposażona w nowoczesny 
sprzęt. I tak się dzieje. Cieszę się z tego, 
że lekarze pracują na dobrym sprzęcie, 
a co za tym idzie, mieszkańcy naszej 
gminy są zaopiekowani - mówi Łukasz 
Puźniecki, burmistrz Polkowic.
Zmiany w polkowickiej przychodni 
widoczne są również w gabinetach: 
stomatologicznym, okulistycznym, 
ginekologicznym, czy chirurgicznym 
i w pokoju laktacyjnym. Wymieniany 
jest sprzęt medyczny, a gabinety są 
modernizowane. Cieszy to nie tylko 
lekarzy pracujących w placówce, ale 
również pacjentów. 
- Nasz personel jest doceniany co roku. 
Cieszę się, że strategia, którą przyję-
liśmy jest efektywna. Polkowickie 
Centrum Usług Zdrowotnych to 
wyjątkowe miejsce, bo mamy duże 
wsparcie ze strony samorządu. 
Rewitalizacja poradni laryngologicz-
nej kosztowała prawie 160 tysięcy 
złotych, z czego blisko 110 tysięcy 
złotych pochodziło z budżetu gminy 
Polkowice. To dla nas ogromne wspar-
cie - mówi Paweł Gambal, prezes 
PCUZ ZOZ S.A.
- Dobra diagnostyka i dobry sprzęt 
przynoszą efekt, kiedy mamy dobrych 
lekarzy. Nasza kadra jest wykształcona 
i doświadczona, co cieszy, bo przekła-
da się to bezpośrednio na pacjentów 
- mówi lek. Mariusz Piskórz, dyrektor 
medyczny w PCUZ ZOZ S.A. 
Rozwój przychodni możliwy jest 
dzięki zaangażowaniu burmistrza 
Polkowic oraz radnych miejskich. 
Modernizacja przychodni wymaga 
holistycznego podejścia, które znaj-
duje poparcie rajców. 
- Wspieramy rozwój polkowickiej 
służby zdrowia. Doskonale wiemy, 
jak ważne jest dofinansowanie tego 
sektora. Życie ludzkie jest bezcenne, 
więc naszym zadaniem, jako rad-
nych, jest zadbanie o to, by jakość 
leczenia w Polkowicach była na jak 
najwyższym poziomie - mówi Beata 
Kulikowska, radna Rady Miejskiej 
w Polkowicach. 
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Zdrowie polkowi-
czan jest dla nas 
bardzo ważne, dla-
tego bardzo moc-
no angażujemy się 
w  przygotowanie 
najlepszej oferty dla 
mieszkańców naszej 
gminy. Ta oferta to 
m.in. programy pro-
filaktyczne, ale rów-
nież doposażenie 
polkowickiej przy-
chodni w jak najlep-
szy sprzęt medycz-
ny. Pozwala to za-
gwarantować naj-
wyższy standard 
obsługi polkowi-
czan, ale również 
daje lekarzom moż-
liwość pracowania 
na sprzęcie o świa-
towych parame-
trach, co tez przekła-
da się na to, że leka-
rze ci chętnie podej-
mują pracę w polko-
wickiej przychodni. 
Dowodzi tego cho-
ciażby tytuł laryngo-
loga roku, jaki ostat-
nio przyznali czytel-
nicy jednego z dol-
nośląskich dzien-
ników Andrzejowi 
Bińczyckiemu, leka-
rzowi w PCUZ. Bar-
dzo się cieszę z tego 
wyróżnienia i gratu-
luję panu doktorowi, 
licząc na jego dalszą 
aktywność i  pracę 
na rzecz polkowic-
kich pacjentów.

Agnieszka Tomczak

No pewnie, że najlepszy , dodam jeszcze, że bardzo 
przyjemny, pogodny i troskliwy. I jeszcze z wysoką kul-
turą osobistą.

Celina Cisło

Gratulacje

Zasłużone zwycięstwo. Takich lekarzy potrzebujemy.

Marzena Marzenka

Najlepszy, „mój” Pan Doktor, jedyny jaki przykłada sie 
indywidualnie do oceny, diagnozy i leczenia pacjen-
ta!! Życie mi ratowal . pozdrawiam Marzena z Gło-
gowa

Magdalena Błażków

Gratulacje. Takich lekarzy chciałoby się więcej spoty-
kać. Super

Nadiia Rohozha

Trzeba przyznać naprawdę dobry fachowiec ma po-
dejście ludzcie do ludzi .

Gratulacje

Ewelina Zygmanska

Gratulacje

 dla pana doktora głosowałam na pana i niezmiernie 
mi miło

Łukasz Puźniecki
BURMISTRZ POLKOWIC

MATERIAŁY NADESŁANE PCUZ

pisownia oryginalna z facebooka PCUZ
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Chronimy życie przed rakiem
Podczas szesnastej edycji programu burmistrza Polkowic Łukasza Puźnieckiego „Chronię życie przed rakiem”, mieszkanki gminy zapisały 
się na darmowe badania profilaktyczne w kierunku raka szyjki macicy oraz raka piersi. W Polkowickim Centrum Usług Zdrowotnych od-
był się także wykład edukacyjny dla dziewcząt.

–Mieszkanki gminy Polkowice mogą 
wykonać bezpłatnie badania cytolo-
giczne, USG piersi czy też mammo-
grafię. Wszystko w ramach progra-
mu burmistrza Polkowic Łukasza 
Puźnieckiego – mówi Paweł Gambal, 
prezes Polkowickiego Centrum Usług 
Zdrowotnych.
Pogadankę z uczennicami polkowic-
kich szkół przeprowadziły położne 
środowiskowe, które podpowiedzia-
ły młodym kobietom, w jaki sposób 
prawidłowo badać piersi. Chętnych 
nie brakuje.
– Świadomość wśród pań rośnie i to 
nas bardzo cieszy. Dzięki tym bada-
niom niektóre panie uratowały swoje 
piersi, zdrowie, a nawet życie. Badania 
są bezbolesne i warto z nich korzystać 
– zachęca Elżbieta Osińska, położna 
środowiskowo-rodzinna w PCUZ. – 
Cieszymy się, że do akcji przyłączają 
się młode dziewczyny, które mogą 
wyrobić w sobie nawyk samobadania 
piersi już od najmłodszych lat- dodaje.
Wiesława Kulijewicz, polkowicka 
amazonka zachorowała na nowo-
twór piersi pięć lat temu. Niewielkiej 
wielkości zmianę wykryła podczas 
samobadania. Ważna była wówczas 
szybka reakcja i diagnostyka. Dzisiaj 
pani Wiesława namawia inne kobiety 
do regularnych badań piersi.
– Jestem pod stałą kontrolą lekarską, 
mam się dobrze. Mam córkę, którą 
namawiam na badania. Ona wie, że 
jest to bardzo ważne, ponieważ jest 
w grupie ryzyka zachorowania - mówi 
pani Wiesława. – Warto się badać. To 
ratuje nasze życie – dodaje.
– Zachęcamy kobiety do samobadań 
piersi. Jesteśmy ekspertkami od swo-

ich ciał i doskonale wiemy, kiedy dzieje 
się coś niedobrego. Nasza dłoń to naj-
lepsze narzędzie badań, które potra-
fi wykryć zmianę wielkości główki 
szpilki. Najlepszy sprzęt nam tego nie 
zastąpi - mówi Danuta Dawidowicz, 
położna środowiskowa.
W zeszłym roku z bezpłatnej mammo-
grafii skorzystało 27 kobiet, cytologię 
wykonało 311 pań, USG piersi – 393, 
a 255 kobiet skorzystało z nauki sa-
mobadania piersi prowadzonej przez 
położne.
– Październik to miesiąc Świadomości 
Raka Piersi, czyli tzw. Różowy 
Październik, a dokładnie 15 paź-
dziernika przypada Światowy Dzień 
Świadomości Raka Piersi. Zachęcam 

wszystkie panie, by zadbały o swoje 
zdrowie i po prostu regularnie wyko-
nywały badania profilaktyczne nie tyl-
ko w tym miesiącu, ale przez cały rok. 
Drogie panie pamiętajcie, że w przy-
padku tego nowotworu, który nadal 
dziesiątkuje kobiety na całym świecie, 
tylko profilaktyka może uchronić was 
przed poważnymi konsekwencjami, 
a nawet śmiercią. A wy panowie,  
przypomnijcie o tym swoim żonom, 
narzeczonym, mamom, babciom czy 
córkom. Ja tak właśnie zrobię – mówi 
Łukasz Puźniecki, szef polkowickiego 
samorządu.

PCUZ
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Pod znakiem Różowej Wstążki
Były różowe balony, koszulki, a nawet naleśniki. Tak w Przedszkolu Miejskim nr 
4 im. Misia Uszatka minął dzień pod znakiem Różowej Wstążki. Dzieci zachęcały 
swoje mamy do badań profilaktycznych. 

Akcja związana jest z drugą kam-
panią Walki z Rakiem Piersi. 
W tym czasie dzieci zachęcały 
swoje mamy i ogólnie dorosłych 
do badań profilaktycznych. 

- Żeby nie chorowali – mówią 
zgodnie Irmina, Emilka, Kosma 
i Olek. 

Odbierając dzieci z przedszkola, 
panie mogły porozmawiać z pie-
lęgniarką na temat profilaktyki 
w walce z rakiem. 

- Syn już wcześniej zapytał 
mnie, co to jest ten rak – opo-
wiada Małgorzata Stachowiak, 
mama jednego z przedszkola-
ków. – Odpowiedziałam, że jest 
to choroba, która może zaatako-
wać wszystkie nasze wnętrzno-
ści, jak nie będziemy się badać, 

nie będziemy się kontrolować. 
No i synek powiedział: „Mamo, 
masz iść się zbadać”. Trzeba 
więc posłuchać dziecka, jeśli dba 
o mamę – dodaje z uśmiechem.  

To pokazuje, jak ważna jest edu-
kacja najmłodszych, zresztą nie 
tylko w kwestii zdrowia.  

- Chcemy poprzez dzieci do-
trzeć do tych mam – podkreśla 
Elżbieta Mysuna-Greń, dyrek-
torka PM nr 4. – To jest ważne, 
żeby badać się systematycznie. 
Współpracujemy z naszą przy-
chodnią już drugi rok, a także 
z gminą Polkowice.  

Całe przedszkole udekorowane 
zostało różowymi balonikami, 
ufundowanymi przez prezesa 
Polkowickiego Centrum Usług 

Zdrowotnych. 

- To jest kontynuacja propagowa-
nia profilaktyki raka piersi, czyli 
programu burmistrza „Chronię 
życie przed rakiem” – mówi 
Paweł Gambal, prezes PCUZ. – 
Nikt tak jak nasza pociecha nie 
zmotywuje nas do tego, żeby 
pójść do lekarza i się przebadać. 
Przedszkolaki zaniosą te baloniki 
do domu i mają namówić mamę 
do tego, aby przyszła do przy-
chodni, skorzystała z gminnego 
programu i za darmo się przeba-
dała, zadbała o własne zdrowie 
– podkreśla.  

Podczas dnia Różowej Wstążki 
były też różowe niespodzianki dla 
maluchów. 

- Na śniadanie były wstążeczki 
z różowego serka, na drugie śnia-
danie różowy winogron, zupka to 
oczywiście barszczyk, a drugie 
danie to naleśniki w kolorze ró-
żowym z polewą truskawkową 
– wymienia dyrektorka przed-
szkola, a na pytanie o sekret 
koloru naleśników odpowiada, 
że „wystarczy barwnik, na przy-
kład, z buraka ćwikłowego”. 

Dzień Różowej Wstążki na stałe 
wpisał się do kalendarza corocz-
nych wydarzeń w przedszkolu 
im. Misia Uszatka. 

ULK

Nowoczesne USG ginekologiczne w PCUZ
Nowoczesny ultrasonograf 4D pojawił się w Polkowickim Centrum Usług Zdrowotnych. Sprzęt wykorzystywany jest w diagnostyce  
ginekologiczno-położniczej.

USG wykonywane podczas ciąży to 
nie tylko długo wyczekiwany mo-
ment dla rodziców, ale i bardzo waż-
ne badanie, które może uratować życie 
dziecka pod warunkiem, że wykona 
je specjalista posługujący się odpo-
wiednim urządzeniem. Jak zapewnia 
Paweł Gambal, prezes Polkowickiego 
Centrum Usług Zdrowotnych, to 
główny powód wymiany sprzętu me-
dycznego w tej placówce.

– Wymieniamy sprzęt na nowoczesny, 
ponieważ zarówno te urządzenia jak 
i doświadczeni lekarze są gwarancją 
leczenia na najwyższym poziomie. 
Mamy nowe USG, fotele, lampy, KTG. 
Cały komplet urządzeń diagnostycz-
nych jest wymieniony i myślę, że w cią-
gu najbliższych miesięcy ogłosimy też 
przetarg na remont samej poradni – 
mówi szef polkowickiej przychodni.
USG to nieinwazyjne badanie obrazo-
we z użyciem fal ultradźwiękowych. 
Fale przenikają przez powłoki brzusz-
ne i odbijając się od napotkanej we-
wnątrz przeszkody tworzą obraz uwi-
daczniający m.in. narządy zewnętrzne 
i wewnętrzne płodu.

– USG pozwala śledzić od najwcze-
śniejszego okresu życie dziecka. Może 
być one obserwowane oczywiście 
przez personel, ale także przez mamę 
i tatę. To także sprzęt, który przede 

wszystkim jest do diagnostyki wszel-
kich odchyleń nie tylko w czasie ciąży, 
ale dla kobiet w różnym wieku, które 
zmagają się z dolegliwościami, po-
wiedzmy ze zmianami chorobowymi 

w zakresie jamy brzusznej czy narzą-
dów rodnych - tłumaczy lek. Mariusz 
Piskórz, dyrektor ds. medycznych po-
lkowickiej przychodni.
Aparat USG 4D kosztował około 400 
tysięcy złotych.
– Sukcesywnie wymieniamy w polko-
wickiej przychodni stare, wysłużone 
sprzęty na nowe. Jednocześnie znaj-
dujemy na rynku nowoczesne rozwią-
zania, które doskonale sprawdzają się 
w leczeniu mieszkańców naszej gminy 
– mówi Łukasz Puźniecki, burmistrz 
Polkowic. – Zdrowie polkowiczan jest 
dla mnie kwestią priorytetową. Wiem, 
że ten sprzęt uratuje życie wielu polko-
wiczankom. Jednocześnie raduje mnie 
myśl, że za sprawą tego monitora wie-
lu mieszkańców naszej gminy zobaczy 
po raz pierwszy rysy twarzy czy pozna 
płeć swoich nienarodzonych jeszcze 
pociech, a przede wszystkim przekona 
się o tym, że maleństwa rozwijają się 
w pełnym zdrowiu – dodaje.

PCUZ/E. Drzymała

Profilaktycznie zbadali kości 
Ponad 120 mieszkańców gminy Polkowice powyżej 40. ro-
ku życia skorzystało  z bezpłatnych badań w kierunku oste-
oporozy. Chętnych było więcej.

Mobilna pracownia 
densytometryczna 
stała na polkowickim 
Rynku przez dwa dni. 
- Badanie jest bez-
inwazyjne, bezbole-
sne i szybkie, trwa 
od trzech do pięciu 
minut, wykonywane 
jest na zasadzie prze-
świetlenia, ale nie jest 
to promieniowanie X, 
tak jak w rentgenie, 
ale promieniowanie 
jonizujące DXA – 
wyjaśniał Grzegorz 
Juszczuk, technik 
densytometrii. – 
Wynik jest podawany 
na miejscu. 
Zainteresowanie 
bezpłatnym bada-
niem w kierunku 
osteoporozy było 
bardzo duże. Do 
mobilnej pracowni 
przychodziły całe 
rodziny, co świadczy 
też o tym, że coraz 
więcej mieszkańców 
naszej gminy docenia 
znaczenie profilaktyki 
zdrowotnej.  
- Warto się badać 
- zapewnia Cecylia 
O r z e c h o w s k a , 
p o l k o w i c z a n k a . 
– Wcześniej, też 
w ramach badań 
profilaktycznych, ro-
biłam USG tarczycy 
i wyszło mi, że mam 
chorą tarczycę, a nie 
wiedziałam o tym. Dostałam leki 
i teraz czuję się dobrze. Dlatego bez 
wahania zapisałam się na badanie 
gęstości kości – dodaje.
- Z wiekiem wszystko przychodzi, to 
trzeba też badać kości - przekonuje 
pani Aleksandra, także mieszkanka 
miasta. - Trzeba dbać o zdrowie. 

Oprócz progra -
mów i zadań, z któ-
rych mieszkańcy 
mogą bezpłatnie 
korzystać w ramach 
Polityki Zdrowotnej 
B u r m i s t r z a 
Polkowic Łukasza 
Puźnieckiego, gmi-
na  organizuje wiele 
dodatkowych akcji 
profilaktycznych. 
- Profilaktyka to jed-
na z najważniejszych 
rzeczy, jeśli chodzi 
o ochronę zdrowia 
i staramy się poprzez 
różnego rodzaju akcje 
właśnie taką profilak-
tykę mieszkańcom 
gminy zapewnić – 
podkreśla burmistrz 
Łukasz Puźniecki. – 
Tym razem to badanie 
kości i cieszę, że jest 
tak duże zaintereso-
wanie. Ilość zapisów 
pokazała też, że takie 
akcje są bardzo po-
trzebne – zaznacza.  
Osteoporoza jest 
chorobą dotykającą 
coraz większej liczby 
osób w naszym kraju. 
Cierpi na nią około 2,7 
miliona ludzi. Rozwija 
się bezobjawowo. 
Powoduje zmiany 
w strukturze kości, 
przez co są one coraz 
słabsze i bardziej po-
datne na złamania. 
Dlatego tak ważne są 

badania profilaktyczne, ale uwaga, 
bezwzględnym przeciwwskazaniem 
jest ciąża. Badań nie powinno się też 
wykonywać  w ciągu dwóch dni po 
podaniu środka kontrastowego (np. 
po tomografii komputerowej z kon-
trastem).

ULK

Osteoporoza nazwa-
na cichym „złodzie-
jem kości”, polega 
na stopniowym zani-
ku tkanki kostnej, aż 
struktura kości staje 
się podobna do gąbki. 
Taka kość jest słaba 
i jeśli  dojdzie do nie-
wielkiego urazu, da-
je złamanie. Badanie, 
które daje diagnozę, 
jest densytometria 
badająca gęstość ko-
ści za pomocą apara-
tu rentgenowskiego. 
Dlatego warto się ba-
dać.

Anna Leśniak
RADNA RADY MIEJSKIEJ

W POLKOWICACH
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Pierwsza gala pierwszoklasistów 
Były występy artystyczne, potem ślubowanie i pasowanie na ucznia pierwszej klasy Szkoły Podstawowej nr 4 im. Marii Skłodowskiej-Curie 
w Polkowicach. 66 uczniów uroczyście dołączyło do szkolnej braci. Emocji nie brakowało. 

W obecności rodziców i dziadków,  
w sali gimnastycznej przy SP nr 4 odbyło 
się pasowanie na ucznia pierwszej klasy.
 – Mamy 66 pierwszoklasistów, w tym są 
także dzieci z Ukrainy – mówi Mariola 
Król, dyrektorka Szkoły Podstawowej nr 
4 w Polkowicach. – Opiekować się nimi 
będą i uczyć je bardzo dobrzy nauczycie-
le, co warto podkreślić, doświadczeni i 
poszukujący ciągle nowych rozwiązań. 
Z dużą dawką serdeczności i ciepła.
Jedną z nauczycielek klas pierwszych 
jest Joanna Kurowska. Po pierwszych 
tygodniach zajęć tak mówi o swoich 
uczniach.
– Dzieci szybko nawiązały nowe relacje i 
teraz nie powiedziałabym, że to są dzieci, 
które miesiąc temu przyszły do szkoły – 
wyznaje Joanna Kurowska, która pro-
wadzi klasę Ia. – Świetnie bawią się na 
przerwach. Widać, że czują się jako gru-
pa i staramy się to właśnie wzmacniać.
 Pierwszoklasiści mają już swoje ulubio-
ne zajęcia. Zuzia bardzo lubi matema-
tykę: – Bo lubię liczyć, a na matematyce 
bardzo dużo się liczy – dodaje.
– A mnie najbardziej podoba się wuef – 
mówi Kamil. – Robimy ćwiczenia, gra-
my w piłkę, w zbijaka i tak dalej.
Pamiątką z pasowania na ucznia kla-
sy pierwszej są nie tylko dyplomy, ale i 
wspólne zdjęcia.
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Festiwal nauki w UJW
Antynoble – odkrycia, które śmieszą i zmuszają do myślenia, Język 
jak nóż może zranić, Głód i łakomstwo na przestrzeni wieków – to 
tematy niektórych wykładów, jakie znalazły się w programie XXV 
Dolnośląskiego Festiwalu Nauki 2022, zorganizowanego w Uczelni 
Jana Wyżykowskiego. 

Tegoroczna edycja DFN pod 
hasłem „Liczy się nauka”, 
odbywała się zarówno w po-
lkowickiej, jak i lubińskiej 
siedzibie uczelni. 
- Nasza uczelnia zorganizo-
wała jedenaście wydarzeń: 
wykładów oraz warsztaty, 
prowadzonych przez pra-
cowników uczelni, ale też, 
w tym roku, przez pracowni-
ków Instytutu Immunologii 
i Terapii Doświadczalnej 
imienia Ludwika Hirszfelda 
Polskiej Akademii Nauk – 
mówi dr Jan Walczak, dziekan 
Wydziału Nauk Społecznych 
i Technicznych w UJW. 
– Warsztaty poświęcone 

kreatywności odbywały się 
w Polkowicach i w Lubinie. 
Tematem pierwszego wy-
kładu były Antynoble, czy-
li odkrycia, które śmieszą 
i zmuszają do myślenia. Choć 
uznano je za niepotrzebne, to 
z czasem okazywały się prak-
tyczne w życiu codziennym.   
-  Chyba najciekawszy 
Antynobel to jest o bru-
dach w pępku – mówi dr 
Aleksandra Bielawska-Pohl 
z Instytutu Immunologii 
i Terapii Doświadczalnej im. 
Ludwika Hirszfelda PAN. 
– Tam jest polski akcent. 
Naukowiec Karl Kruszelnicki 
przebadał pięć tysięcy osób 

i dowiedział się, że brudy 
w pępku to są złuszczane 
kłaczki z naszej bielizny. Nie 
są dla nas szkodliwe. Na 
Ziemi to jest jedyna substan-
cja, która wędruje wbrew si-
łom grawitacji, to znaczy od 
dołu do góry. 
Warto podkreślić, że festi-
wal nauki organizowany jest 
w taki sposób, aby wzbudzić 
ciekawość i zainteresować 
słuchaczy tą dziedziną.  
- Te wykłady mają charakter 
popularnonaukowy, więc nie 
są to wykłady akademickie 
ze słownictwem, które trud-
no zrozumieć - wyjaśnia dr 
Walczak. – To mają być infor-
macje, które skłaniają do sa-
modzielnego poszukiwania, 
a w przyszłości do chęci stu-
diowania, odkrywania tego, 
co proponują szkoły wyższe 
– dodaje. 
W Dolnośląskim Festiwalu 
Nauki organizowanym przez 
UJW uczestniczyli głównie 
uczniowie polkowickich i lu-
bińskich szkół. 
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Polkowickie Towarzystwo Budownictwa Społecznego 
poszukuje kandydata  do pracy na stanowisko biurowe

 
DS. BUDOWLANYCH I REMONTOWYCH

Więcej informacji na www.ptbs.com.pl zakładka - ogłoszenia 

pracy oraz pod numerem telefonu: 767493380, 767493374

OGŁOSZENIA URZĘDOWE

OGŁOSZENIA DROBNE

Radni pełnią dyżur we wtorki od godziny 
16.00 do 17.00 w pokoju nr 203 Ratusza.

76 75 92 096

08.11.2022
MARIOLA KOŚMIDER

DYŻURY 
RADNYCH 

RADY 
MIEJSKIEJ

URZĄD GMINY POLKOWICE OGŁASZA 
NABÓR KANDYDATÓW DO PRACY 

NA WOLNE STANOWISKA URZĘDNICZE

DS. INFORMATYZACJI IT 3
DS. OBSŁUGI RADY MIEJSKIEJ BRM 4

DS. KOMUNIKACJI MEDIALNEJ PTK 10

Więcej informacji na bip.polkowice.pl oraz pod numerem tele-

fonu: 76 847 41 50

SPRZEDAM
Mieszkanie 3 pokojowe, ul. Kolejowa, I piętro, 50,8 

m² + piwnica, łazienka, kuchnia, osobno WC. 
507126941

Działkę budowlaną, 16,4 a przy ul. Przemkowskiej 
w Polkowicach.  781459418

Sprzedam działkę o powierzchni 1,174 a, łąka i las, 
Polkowice Dolne, działka nr 765. 781459418

Działkę ogrodową na ROD "Barbarka", 
o powierzchni 300 m² do własnej aranżacji. 

Murowana altana z toaletą. Działka wraz 
z wyposażeniem, jak: duży stół + 6 krzeseł, basen, 
kosiarka, trampolina, huśtawka itd. Blisko osobne 

wejście od ul. Babisza. Cena: 30 tys. zł.  
505 163 996

Mieszkanie 1 pokojowe, powierzchnia 29 m² przy 
ul.Wołodyjowskiego w Polkowicach, 1 piętro, niski 

czynsz, do remontu. 607 212 252
Dom dwurodzinny w Krobi z garażami 

z przeznaczeniem na warsztat z węzłem sanitarnym. 
Część domu wykończona (góra nad warsztatem 
powierzchnia około 80 m²) - do zamieszkania od 
zaraz.. Warsztat wykończony. Druga część domu 

w surowym stanie , zrobiona elektryka i część 
hydrauliki . Działka o powierzchni 608 m kw. 

Możliwa zamiana na dom, mieszkanie w  
Polkowicach lub w okolicy. Rozważę każdą 

propozycję. 604 477 221
Rower męski, tanio. Stan dobry. 661 912 520

Polkowice, mieszkanie własnościowe 63,2 m², 4 
pokoje, po remoncie, cicha spokojna okolica, 

sprzedam -340 tys. zł. 608 533 159
Sprzedam nowe łoże, kolor popielaty wymiary 
140X200, cena do uzgodnienia. 664 606 379
Sprzedam łóżko rehabilitacyjne, prawie nowe 

w bardzo dobrym stanie w pełni elektryczne oraz 
materac przeciwodleżynowy pneumatyczny.  Cena 

1700 zł.  695 194 371
Sprzedam działkę ogrodowa ROD w Polkowicach, 

o powierzchni 350m do własnej aranżacji. 
Murowana altana z toaletą, basen, grill murowany, 

wejście od strony basenów. Na działce rosną, 
maliny jeżyny, brzoskwinie, winogrona, jabłka. 

Cena 39 tys. zł. do negocjacji. 505361870 lub 
500057226

Sprzedam (bez pośredników) mieszkanie 
własnościowe na ul. Ociosowej. 77 m², 1 piętro, 3 

pokoje, duży ładny balkon. Przyjemna, zielona 
okolica. 601 347 965

Mieszkanie własnościowe z księgą wieczystą 
w Polkowicach 47 m², I piętro. 730 014 694

Sprzedam aparat słuchowy prawy, używany tylko 
chwilę, z aktualnym przeglądem na gwarancji, cena 

450 zł. 695 194 371
Polkowice, ul. Akacjowa, dom o pow. całkowitej 
150 m², na działce 3,65 a, garaż, 3 pokoje, salon, 

kuchnia, bardzo cicha i spokojna okolica - sprzedam 
- cena 475 000 zł do negocjacji. 506 145 545
Polkowice ul. Kmicica, 2 pokojowe mieszkanie 
własnościowe 44,30 m², 3 piętro, z balkonem 

i piwnicą, po remoncie - sprzedam. Cena 221000 zł. 
506 145 545

Zadbany wózek dziecięcy Maclaren Techno Xlr+folia 
przeciwdeszczowa, śpiworek, poduszeczka, torba. 

Cena 200 zł.  884 800 098
Sprzedam 4 opony zimowe firmy Motrio Winter Far 

Away. Cena za komplet 400 zł. 783 028 170
Auto HYUNDAI i30, rok 2010, poj. 1400 cm 3, 

benzyna, moc 109 km , przebieg 224 000 km, stan 
dobry, cena 14 500 zł - do negocjacji. 695 474 770

Sprzedam łąkę 1,5 ha, wieś Jabłonów. Cena do 
uzgodnienia 665 960 099

USŁUGI
Minikoparka - wykopy fundamentowe, 

ogrodzeniowe, wodno-kanalizacyjne, kable, 
równanie terenu.  500 001 992

Wywiozę gałęzie, trawy, kompostowniki z działki. 
Podetnę drzewka, skoszę trawę, przekopię.  

609 249 127
Przeprowadzki, szybko, sprawnie - TANIO.  

604 477 221
Wywiozę stare lub niepotrzebnie meble, łóżka, 

lodówki, pralki itd. z mieszkania, piwnicy, garażu. 

Przygotuję mieszkanie do sprzedaży, remontu - 
zrywanie wykładzin, tapet, paneli, wywiozę gruz. 
Sprzedajesz mieszkanie albo przeprowadzasz się 
dzwoń - przewieziemy i zniesiemy. 604 477 221

Chętnie posprzątam mieszkanie, umyję okna. 
600 128 862

Klimatyzacja - dom, biuro, sklep.  514 475 151

Posprzątam nagrobki  600 128 862

Wywiozę gruz po remoncie i resztki materiałów. 
Podstawię auto na gruz. Przygotuję mieszkanie do 

remontu. 609 249 127

PLUSKWY, KARALUCHY itp. to nie problem. BOMBA 
i po problemie.  514 475 151

Korepetycje z j. angielskiego. Zakres - szkoła 
podstawowa i średnia. 534 621 047

Archiwizacja, kopiowanie wszystkich rodzajów 
kaset wideo na pendrive, CD, DVD i dysk. 

Zgrywanie klisz foto i slajdów na DVD. Nagrywanie 
filmów z życzeniami na wesela, 18-tki. 664 687 458

Korepetycje z matematyki, wszystkie poziomy, 
udziela nauczyciel. 606 408 389

WYNAJMĘ
Do wynajęcia 3-pokojowe, rozkładowe mieszkanie 

w Polkowicach przy ul. Kolejowej, osobno łazienka i 
WC, drugie piętro, 50,6 m2. Cena 1000zł plus 

opłaty około 600zł.  880 384 185

Wynajmę mieszkanie 3 pokojowe, 64 m2 w 
Polkowicach, ul. Paderewskeigo. Cena 2200 + 

opłaty. 735 285 362

Mieszkanie do wynajęcia (okazjonalnie) 50,6 m2 , II 
piętro, ul. Skalników, 3 pokoje, łazienka - WC 

osobno. Częściowo umeblowane. 783 498 915

Pokój duży do wynajęcia 900 zł, mały 700 zl, 
Polkowice. 723 507 041

Wynajmę lokal handlowo-usługowy w Polkowicach 
przy ul. 3 Maja o powierzchni 25 m2. Cena 1200 zł/

mies. 503 418 174

KUPIĘ
Kupię działkę rekreacyjną nad jeziorem Boszkowo. 

782 142 508

Maszyny rolnicze sprawne lub uszkodzone. Odbiorę 
osobiście. Kupię garaż w Polkowicach. 604 477 221

Busa - może być do remontu, do 10 tys. zł, 
mieszkanie do drugiego piętra w Polkowicach, 

Lubinie, Głogowie. Lawetę lub przyczepkę 
samochodową. Kupię auto do 10 tys. zł sprawne, 
uszkodzone lub powypadkowe. Rozważę każdą 

propozycję. 604 477 221

Gospodarstwo rolne, ciągnik rolniczy, ziemię. 
Polkowice i okolice, motor, motorower do 1000 zł, 

sprawny lub uszkodzony, auto stare, powypadkowe, 
uszkodzone lub sprawne do 5 tys. zł. Gotówka od 
ręki. Kupię ziemię. Polkowice i okolice. Dojazd do 

klienta. Najlepsza cena.   609 249 127

Garaż w Polkowicach na ul. Kolejowej. 724 892 443

ZAMIENIĘ
Własnościowe mieszkanie 4-pokojowe na parterze 

na 2-pokojowe, do 1. piętra. Mile widziane os. 
Gwarków.  665 986 127

Zamienię mieszkanie 2 pokojowe przy ul. Moniuszki, 
mieszkanie 52m2, ciepłe, słoneczne, do mieszkania 
przynależy piwnica. Zamienię na większe minimum 

3 pokoje TBS, komunalne, spółdzielcze.  
575 442 313

Zamienię mieszkanie 2-pokojowe spółdzielczo-
własnościowe na większe. 501 665 804

INNE
Lekcje gry na: gitarze, ukulele, pianinie, 

keyboardzie, akordeonie, perkusji, skrzypcach, 
djembe - dżamba. 575 355 751
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Skuteczne zabiegi drogowe w Sobinie 
Przy drodze powiatowej  
w m. Sobin, gm. Polkowice 
trwa mechaniczna ścinka 
poboczy w ciągu drogi. Zadanie 
realizuje firma zewnętrzna, 
której PZDP powierzył 
działanie. To najmniej 
kosztowny  i najszybszy 
zabieg drogowy, pozwalający 
chronić nawierzchnię dróg 
przed wodami opadowymi  
i rozmarzaniem.

Zamówienie obejmuje wykonanie na 
wskazanym obszarze mechanicznej 
ścinki poboczy o średniej grubości 
ok. 15 cm i w szacowanej ilości 1930 
m2 – w Sobinie  jest to 1670 m2, 
a w Pieszkowicach 260 m2. Nawet 
najlepiej zaprojektowana i wykonana 
droga po pewnym czasie może ulec 
szkodliwym działaniom wody i mrozu. 
Ponieważ woda ma niekiedy działanie 
niszczycielskie przenikając do szczelin 
i spękań nawierzchni. Zamarzająca 
woda zwiększa objętość warstwy bi-
tumicznej i dosłownie ją rozsadza. 

Dzięki usuwaniu nadmiaru ziemi 
z poboczy i nadawaniu im spadków 
poprzecznych, możliwe jest odprowa-
dzanie  wód opadowych i powierzchnio-
wych poza korpus drogi.
Prowadzona tą metodą ścinka należy do 
prac drogowych tzw. szybko postępują-
cych, co pozwala na minimalizowanie 
utrudnień w ruchu drogowym w okresie 

remontu pobocza. Niemniej jednak ma-
jąc na uwadze, że  przez Sobin przebiega 
ruchliwa droga powiatowa, należy liczyć 
się z chwilowymi utrudnieniami i zacho-
wać szczególna ostrożność. 
Ścinka poboczy wykonywana jest me-
chanicznie od krawędzi jezdni do krawę-
dzi pobocza na szerokość co najmniej 1 
metra. Średnia grubość ścinania to ok 15 

cm, spadek poprzeczny 6%. W ramach 
zadania wprowadzono także oznako-
wanie na czas prowadzenia robót, które 
minimalizuje uciążliwość dla użytkow-
ników drogi. 

Prace potrwają tu do końca paździer-
nika. 

Magdalena Mikołajewska

W zgodzie z naturą
Jesień to szczególna pora 

roku kiedy wielu z nas wybiera 

się na spacer do lasu, na 

grzyby lub, by spędzić czas 

aktywnie z rodziną. W powiecie 

polkowickim, w każdej z gmin 

nie brakuje urokliwych miejsc 

do odpoczynku na łonie natury. 

Ważne, by szanować przyrodę 

i jej mieszkańców, bo to my 

jesteśmy gośćmi.

Znaczną część terenu powiatu po-
lkowickiego zajmują lasy. Stanowią 
one 36% powierzchni powiatu. Pod 
względem struktury własności zde-
cydowaną większość stanowią lasy 
państwowe – 96 %, zaś ok. 2,8% 
to lasy prywatne. Największą lesi-
stością charakteryzuje się gmina 
Chocianów – 51% ogólnej powierzch-
ni powiatu, głównie to obszar Borów 
Dolnośląskich. To tam zwykle trafiają 
miłośnicy smaku i aromatu grzybów, 
choć w każdej z gmin spotkać moż-
na spacerowiczów z koszami. Czy 
szukając grzybów możemy natknąć 
się na największych drapieżników 
występujących na naszym tere-
nie?                 O występowanie wilków, 
ich zachowanie i środowisko zapy-
taliśmy znanego przyrodnika, miło-
śnika przyrody z Przemkowskiego 

Parku Krajobrazowego Pana Marka 
Cieślaka.

Czy populacja wilka występuje na te-
renie gmin powiatu polkowickiego? 
Czy możemy mówić o konkretnym 
obszarze jego występowania?

Na terenie gmin: Gaworzyce, 
Przemków i Chocianów wilki są ob-
serwowane przez cały rok. Konkretny 
obszar występowania należy odnieść 
raczej do regionu geograficznego Bory 
Dolnośląskie. Jednak pamiętajmy, że 
wilk jest w stanie w dobę pokonać 
dystans kilkudziesięciu kilometrów, 
więc możemy go spotkać praktycznie 
wszędzie. 

Jak należy się zachować w mo-
mencie spotkania z pojedynczym 
osobnikiem lub gdy wilki występują 
w grupie? 

Zwierzęta te są z natury bardzo ostroż-
ne i unikają kontaktu z ludźmi. Jeżeli 
w lesie głośno ze sobą rozmawiamy, 
sygnalizujemy mieszkańcom lasu „tu 
jesteśmy” to nie mamy sposobności 
zaskoczenia pojedynczego lub wata-
hy wilków w ich naturalnym siedlisku. 
Jednak wilki, podobnie jak każde inne 
dzikie zwierzęta, mogą zachować się 
nieobliczalnie, więc jeśli spotkamy 
w naturze pojedynczego wilka, który 
jest zwierzęciem stadnym, zawsze 
powinno to wzbudzić podejrzenie, że 
„coś jest nie tak” z tym osobnikiem. 
W żadnym wypadku nie zbliżamy się 

do niego, gdyż może on być  np.: ranny 
(coraz częściej wilki ulegają kolizjom 
drogowym), chory (wścieklizna, cho-
roby grzybowe, wirusowe), wykluczo-
ny ze stada, pojedyncze osobniki z roz-
bitej watahy (przypadki nielegalnego 
strzelania do wilków). 

Czy to wilk zagraża człowiekowi, 
czy bardziej człowiek populacji wil-
ka naruszając ich naturalne teryto-
rium ?

Człowiek swoimi działaniami zagraża 
populacji wilka, a działania te to głów-
nie: niszczenie siedlisk, fragmentacja 
siedlisk, kłusownictwo, kolizje drogo-
we, choroby roznoszone przez zwie-
rzęta hodowlane, tj. psy. Wilk należy 
do grupy największych drapieżników 
występujących na terenie Polski, obok 
niedźwiedzia brunatnego i rysia, które 
na terenie powiatu polkowickiego nie 
występują. Populacja wilka szarego od 
kilku lat wzrasta, a przyczyny tego zja-

wiska to głównie działania zaradcze, 
ponieważ pamiętajmy, że w Polsce 
jest to gatunek pod ścisłą ochroną. 
Obecnie zakazane są jakiekolwiek po-
lowania na wilki. Zostały one również 
wykreślone z listy gatunków łownych.
Podsumowując, korzystajmy z darów 
przyrody w naszym powiecie rozważ-
nie tak, by szanować środowisko na-
turalne i jego mieszkańców.

Magdalena Mikołajewska 

NADESŁANE PRZEZ POWIAT POLKOWICKI

Wody opadowe stano-
wią duży problem w na-
szej wiosce, zagrożeń 
 z tym związanych jest  
wiele, jednak choćby po-
przez takie zabiegi wzra-
sta bezpieczeństwo 
mieszkańców i użytkow-
ników tej drogi

Ewelina Turkiewicz
SOŁTYS SOBINA
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Abba Ojcze wybrzmiało w Polkowicach
II Koncert Papieski zgromadził tłumy mieszkańców i dostarczył wielu wzruszeń zarówno wykonawcom jak i publiczności. Ta inicjatywa wiernych 
wpisuje się na stałe w kalendarz imprez artystycznych Polkowic.

16 października obchodzono w Polsce 
XXII Dzień Papieski. To dzień duchowej 
łączności z obecnym Ojcem Świętym 
i modlitwy w jego intencjach. To także 
czas, w którym wierni wyrażają wdzięcz-
ność za pontyfikat papieża Polaka.
W parafiach całej Polski w niedzielę 
poprzedzającą Dzień Papieski odczy-
tywany jest list pasterski Konferencji 
Episkopatu Polski. Odprawiane są msze 
święte w intencji papieża, podczas któ-

rych głoszone są homilie i katechezy po-
święcone nauczaniu św. Jana Pawła II.
Jednym z elementów obchodów Dnia 
Papieskiego są koncerty organizowane 
dla uczczenia pamięci Jana Pawła II. 
Polkowiczanie, jako jedni z nielicznych 
na Dolnym Śląsku, mogli uczestniczyć 
w takim koncercie. Wydarzenie zor-
ganizowała parafia pw. Matki Bożej 
Łaskawej i Św. Sebastiana, Gmina 
Polkowice, Projekt Musica Christiana, 

Centrum Kultury w Polkowicach oraz 
Stowarzyszenie Św. Sebastiana.
– Bardzo się cieszę, że jesteśmy mia-
stem wyjątkowym, bo jednym z dwóch 
na Dolnym Śląsku, oprócz Jeleniej Góry, 
gdzie organizowany jest tego typu kon-
cert – mówi Łukasz Puźniecki, burmistrz 
Polkowic. – Gratuluję organizatorom 
podjęcia tego wysiłku. Wierzę głębo-
ko, że będzie na najwyższym poziomie, 
zaangażowały się w to osoby z wielkim 
sercem i zamiłowaniem do osoby Jana 
Pawła II. W zeszłym roku mogliśmy się 
przekonać, że daje to wspaniałe efekty. 
Życzę widowni jak najlepszych wrażeń 
artystycznych przeżywanych właśnie 
w duchu całej spuścizny, która została 
po Ojcu Świętym Janie Pawle II – dodaje.
Podkreślić należy, że w koncercie udział 
wzięli nieprofesjonalni artyści lokal-
ni: Dziecięca Grupa Wokalna, Zespół 
Wokalny, Chór Międzyparafialny, 
Kamil Wojtowicz i zespół instrumen-
talny. Koncert przygotował i aranżował 
Sławomir Laskowski, dobry duch całe-
go przedsięwzięcia, który swoją energią 
i zaangażowaniem zaraził wszystkich 
występujących.
– Mamy nadzieję, że Koncerty Papieskie 
będą wydarzeniem cyklicznym odbywa-
jącym się co roku – mówi ksiądz Marek 
Kluwak, proboszcz parafii pw. Matki 

Bożej Łaskawej i Św. Sebastiana. – 
Cieszę się, że udaje się dodawać nowe 
elementy. W tym roku została pokaza-
na animacja związana z Janem Pawłem 
II. Wielką wartością koncertu jest to, że 
jest organizowany przez polkowiczan 
dla polkowiczan. Fajną rzeczą jest za-
prosić wielkich artystów, ale to jest takie 
troszeczkę pójście na skróty. Trudniej jest 
zaprosić mieszkańców. Zachęcić ich do 
ćwiczeń,  do wspólnej pracy. Okazało się, 
że na nasze zaproszenie polkowiczanie 
odpowiedzieli bardzo chętnie. Byliśmy 
zaskoczeni ze skali, w jakiej polkowicza-
nie chcą robić coś dla siebie, dla miasta, 
dla wspólnoty. Ten koncert ma także 
aspekt duchowy. Przypominamy osobę 
Jana Pawła II. Myślę, że to jest niezwy-
kle ważne, bo tak naprawdę te wszystkie 
zmiany, które dokonały się w Europie 
Środkowo-Wschodniej, to zmiany, które 
dokonały się także w kościele, to zasługa 
tego niezwykle skromnego, ale bogatego 
duchowo człowieka. On, pomimo tego, 
że był papieżem, nie tworzył barier. Był 
blisko ludzi, był papieżem rodziny – pod-
kreśla proboszcz.
Koncert cieszył się bardzo dużym zainte-
resowaniem, widzowie żywo reagowali 
na występy artystów. Każdy utwór na-
gradzany był wielkimi brawami.

Dariusz Szymacha

Leah Guy „Uwolnij się od 
toksycznych emocji”
Zbuduj szczęśliwsze, 
zdrowsze relacje dzię-
ki zastosowaniu trzech 
łatwych kroków i za-
stąp dotychczasowe 
negatywne emocje 
i toksyczne wzorce mi-
łością, przebaczeniem, 
współczuciem i rado-
ścią!

„Ta książka to nie tylko 
skuteczny podręcznik ra-
dzenia sobie z emocjami, 
lecz także zaproszenie do 
odkrywania własnej au-
tentyczności, rozwijania 
zdrowej miłości do siebie 
i wewnętrznego godzenia 
się z samym sobą.” 

(D. Wiszniewska – autorka 
bloga o psychologii i duchowości 

„Witaj Słońce”)
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Wielkie podziękowa-
nia za wspaniały koncert 
dla wszystkich artystów 
pod batutą pana  Sławka 
Laskowskiego. Była to uczta 
duchowa, kulturalna i mu-
zyczna. Szczególne podzię-
kowania kieruję do ks. ka-
nonika Marka Kluwaka za 
inspirację, za stworzenie 
wspólnoty,  za umiejętność 
współpracy z ludźmi i in-
stytucjami, bo dzięki tym je-
go rozlicznym talentom zo-
stały stworzone warunki 
do tego, aby ten koncert był 
wyjątkowy.

Roman Rozmysłowski
RADNY RADY MIEJSKIEJ

W POLKOWICACH

W CENTRUM KULTURY

AQUAPARK
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Sport przez zabawę
Rozpoczęły się rozgrywki piłki ręcznej w lidze wojewódzkiej dzieci. W tych rozgrywkach udział biorą 
również dziewczynki naszej gminy będące członkami Stowarzyszenia Piłki Ręcznej Polkowice. 
Rozwój kultury fizycznej wśród dzieci 
i młodzieży jest bardzo istotny dla ich 
dalszego rozwoju. Jedną z dyscyplin 
sportowych w naszym mieście, która 
przyciąga liczną rzesze dzieci jest piłka 
ręczna. Zawodniczki Stowarzyszenia 
Piłki Ręcznej Polkowice rozgrywają 
swoje mecze w lidze wojewódzkiej, 
uczestniczą również w szkolnych za-

wodach sportowych. Ich aktywność 
fizyczna ma na celu głównie zabawę 
ale także nabierania doświadczenia 
w uprawianiu piłki ręcznej na coraz 
wyższym poziomie. Dzieci przygo-
towują wykwalifikowani trenerzy a 
zajęcia odbywają się systematycznie 
w polkowickich szkołach.

Ryszard Flisiewicz

To był udany sezon
Zawodnicy i działacze Lekkoatletycznego Klubu Sportowego w Polkowicach w dobrych humorach zakończyli sezon letni. Okazją do pod-
sumowania dokonań było specjalne spotkanie z burmistrzem Łukaszem Puźnieckim.

Lekkoatletyczny Klub Sportowy 
szkoli perełki królowej sportu, które 
osiągają znakomite wyniki nie tyl-
ko w prestiżowych zawodach rangi 
ogólnopolskiej, ale również poza 
granicami kraju. Ciężka i żmudna 
praca na treningach daje oczekiwa-
ne efekty. Niemalże z każdego startu 
polkowiccy lekkoatleci przywożą me-
dale. Najczęściej kulomioci. Najwięcej 
medali zawodnicy LKS Polkowice 
zdobywają w konkurencjach: rzut 
dyskiem, oszczepem, pchnięcie kulą 
czy wieloskok. Największymi sukcesa-
mi w tym sezonie pochwalić się może 
Michał Kuziemka, który wygrywał 
w każdych zawodach. Jest liderem kra-
jowych rankingów w pchnięciu kulą 
i rzucie dyskiem. Zdobył tytuł Mistrza 

Polski w pchnięciu kulą. Wśród 
dziewcząt na wyróżnienie zasługują: 
Julia Drzyzga i Dagmara Janczak. 
Julia w tym sezonie zajęła 10. miejsce 
w pchnięciu kulą podczas mistrzostw 
Polski, jest również mistrzynią woje-
wództwa i makroregionu, natomiast 
Dagmara zajęła 9. miejsce w wielo-
skoku w mistrzostwach Polski. Jest 
również liderką w rankingach ogól-
nopolskich w trójkoku. Kolejnym za-
wodnikiem, którego należy wyróżnić 
to Bartosz Wietuszyński. Zajął on 6. 
miejsce podczas mistrzostw Polski 
w wieloskoku, jest mistrzem makro-
regionu i województwa w wielosko-
ku i w skoku wzwyż. Wśród młodych 
lekkoatletów na wyróżnienie zasługu-
je także Bartosz Figas, który był 14. 
zawodnikiem podczas mistrzostw 

Polski w pchnięciu kulą. Wymienieni 
sportowcy to czołówka polkowickiej 
lekkoatletyki, którzy mają ogromne 
szanse odegrać czołowe role w star-
tach seniorskich.
Michał Kuziemka, mistrz Polski 
w pchnięciu kulą: - Trenuję pchnięcie 
kulą niespełna rok. Do uprawiania 
tej dyscypliny sportu przekonał mnie 
trener Pierzchała. Ta kula coraz dalej 
mi leci i cieszę sie z moich wyników. 
Chcę być coraz lepszy. Może kiedyś 
uda mi się pobić rekordy najepszych 
polskich kulomiotów. Pcham teraz 
kulą ponad 14 metrów. Być może, 
jak będę seniorem, uda mi się pchnąć 
kulę na odległość 23 metrów i zostać 
mistrzem świata.
Pracą trenerską w polkowickim klu-
bie od wielu lat zajmuje się Robert 

Pierzchała wraz z żoną Dorotą. To 
właśnie ten duet poświęca swój czas 
na szkolenie młodych perełek królowej 
sportu. Nagrodą są sukcesy indywi-
dualne podopiecznych oraz rankingi 
klubów. W tym roku polkowicki klub 
znalazł się w gronie najlepszych na 
Dolnym Śląsku we współzawodnic-
twie sportowym. W sporcie, jak za-
wsze, potrzebne są pieniądze. Stabilny 
sponsor, to połowa sukcesu. Co roku 
gmina Polkowice przekazuje dotacje 
finansowe, które pozwalają sportow-
com rozwijać swoje umiejętności. 

Robert Piechała, trener polkowickich 
lekkoatletów: - Stabilizacja finansowa 
jest jednym z czynników, które sprzy-
jają osiąganiu sukcesów sportowych. 
Dzięki gminie Polkowice nie mamy 
żadnych problemów finansowych. 
W ten sposób możemy spokojnie 
przygotować się do zawodów i w nich 
uczestniczyć. To przyjemnie, kiedy po-
lkowiczanin staje na najwyższym stop-
niu podium i promuje nie tylko siebie, 
ale również miejscowość, z której po-
chodzi. Chciałbym podziękować bur-
mistrzowi Łukaszowi Puźnieckiemu 
za wsparcie i liczę na dalszą, owocną 
współpracę.

Lekkoatletyczny Klub Sportowy 
w Polkowicach może się pochwalić nie 
tylko znakomitymi osiągnięciami mło-
dzieży. Doskonały sezon mieli także 
mastersi. W tym gronie czołową lek-
koatletką jest Renata Szykulska, któ-
ra podczas tegorocznych Mistrzostw 
Świata w fińskim Tempere wywal-
czyła złoty medal w trójskoku oraz 
brąz w biegu sztafety 4X100 metrów. 

Medale przywoziła również z innych 
prestiżowych zawodów międzynaro-
dowych. W gronie mastersów warto 
wyróżnić Barbarę Gadzińską, finalist-
kę Mistrzostw Świata z Tempery oraz 
wielokrotną medalistkę zawodów mię-
dzynarodowych w rzucie oszczepem, 
dyskiem oraz w pchnięciu kulą.
Barbara Gadzińska, lekkoatletka ma-
sters: - Był to wyjątkowy sezon. Cały 
kalendarz sportowy został zrealizowa-
ny w pełni. Najbardziej w tym sezonie 
zapamiętam start w mistrzostwach 
świata w fińskim Tempere. Udało 
mi się dostać do pierwszej ósemki 
i walczyć o medale w rzucie dyskiem. 
Największy progres zrobiłam właśnie 
w tej konkurecji, ale muszę popraco-
wać nad oszczepem, bo jest to moja 
dyscyplina docelowa. Teraz krótka re-
generacja sił i przygotowania do star-
tu w halowych mistrzostwach świata, 
które odbędą się w Toruniu.
Doceniając osiągnięcia polkowic-
kich lekkoatletów burmistrz Łukasz 
Puźniecki zorganizował spotkanie, 
na którym podziękował uzdolnio-
nym sportowcom i życzył im dalszych 
sukcesów. Miłym dodatkiem były też 
upominki. 
Łukasz Puźniecki, burmistrz 
Polkowic: - Gmina Polkowice bar-
dzo mocno wspiera sport młodzieży 
i mastersów. Bardzo się cieszę, że 
możemy to wsparcie udzielać, bo ono 
przynosi nie tylko efekty promocyjne, 
ale również kształtuje postawy życio-
we. Będziemy w miarę możliwości 
wspierać w dalszym ciągu wszystkich 
tych, którzy będą chcieli tę aktywność 
fizyczną kontynuować. 

Ryszard Flisiewicz

Zapraszamy dziewczynki na za-
jęcia nauki gry w piłkę ręczną 

w następujących terminach: 

poniedziałki godz. 14.30-16.00 - hala SP 2 - rocznik 2013/2014; 

poniedziałki godz. 16.00-17.30 - hala SP 2 - rocznik 2010/2012; 

wtorki godz. 15.30-17.00 - hala SP 2 - rocznik 2010/2012; 

wtorki godz. 16.30 - 18.00 - hala SP 1 - rocznik 2013/2015;  

czwartki godz. 14.30-15.30 - hala SP 2 - rocznik 2013/2014; 

czwartki  godz. 15.30-17.00 - hala SP 2 - rocznik 2010/2012; 

czwartki godz. 16.30 - 18.00 - hala SP 1 - rocznik 2013/2015;   

piątki godz. 14.30-16.00 - hala SP4 - rocznik 2013/2016.

Na tym etapie szkolenia 
wynik rywalizacji z innymi 
drużynami nie jest dla mnie 
istotny. Interesuje mnie do-
bre opanowanie przez 
dzieci podstawowych ele-
mentów technicznych ta-
kich jak: podania, chwyty, 
kozłowanie piłki oraz rzu-
ty na bramkę, jak również 
umiejętności poruszania się 
po boisku.  To wszystko po-
winno być podbudowane 
odpowiednią sprawnością 
fizyczną.

Czesław Dziatkiewicz
SPOŁECZNY TRENER - 
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Piłka nożna

W meczu 15. kolejki eWinner 2 Ligi Górnik po-
konał Zagłębie II Lubin 3:0. 
Górnik Polkowice – Zagłębie II Lubin 3:0 (1:0)
Bramki: Arkadiusz Piech 19, 87, Szymon Kiebzak 
89
W meczu 16. kolejki eWinner 2 Ligi Zielono-
Czarni ulegli Polonii Warszawa 0:3. 
Polonia Warszawa – Górnik Polkowice 3:0 (2:0)
Bramki: Marcin Kluska 15, Wojciech Fadecki 26 
(k), Michał Fidziukiewicz 64

Piłka nożna - młodzieżowa

Za piłkarzami Akademii Górnika Polkowice ko-
lejne ligowe mecze.
U19 Liga Wojewódzka Juniorów Starszych 
Górnik Polkowice – BKS Bolesławiec 9:0
Bramki dla Górnika: Leopold B. as. Macała, 
Leopold B. as. Bajerski, Bajerski as Leopold O., 
Leopold O. as Nowacki, Leopold B. as. Nowacki, 
Adamczyk as. Leopold B, Nowacki as Łysakowski, 
Adamczyk as. Pociecha, Wołoszyn as. Adamczyk.
U17 Liga Wojewódzka Juniorów Młodszych 
Karkonosze Jelenia Góra – Górnik Polkowice 
3:4(2:2)
Bramki dla Górnika: Marcel Bednarek,  Miłosz 
Bednarek, Fink, Łagoda.
U15 Liga Wojewódzka Trampkarzy 
Górnik Polkowice – Karkonosze Jelenia Góra 1:11
Bramka dla Górnika: Jaremko.
U13 Liga Wojewódzka Młodzików 
Polonia Świdnica – Górnik Polkowice 5:1
Bramka dla Górnika: Błażej.
U12 Liga Wojewódzka Młodzików 
Górnik Nowe Miasto Wałbrzych – Górnik 
Polkowice 0:5
Bramki dla Górnika: Dariusz Barczuk 2, 
Adam Ruszkiewicz, Bartosz Siwek, Sebastian 
Jeremiejko.
Górnik Polkowice – Olympic II Wrocław 1:0
Bramka dla Górnika: Dariusz Barczuk.

Szachy

Maksymilian Janeczek z sekcji szachowej 
Górnika Polkowice został zwycięzcą rozegra-
nych w Sulęcinie Makroregionalnych Mistrzostw 
Strefy Lubusko -Dolnośląskiej 2022 – Chłopcy do 
lat 9. Pierwsze miejsce dało mu awans do przy-
szłorocznych mistrzostw kraju. 
Maksymilian Janeczek uczestniczył 
w Mistrzostwach Powiatu Strzelecko 

-Drezdenckiego. W gronie siedmiu graczy w 9. 
partiach szachista Górnika Polkowice zdobył 5.5 
punktów, co dało mu 1. miejsce w turnieju.

Piłka halowa

W 4. kolejce 1 Ligi Futsalu Górnik Polkowice uległ 
na wyjeździe GKS Tychy 2:3.
GKS Tychy – Górnik Polkowice 3:2 (1:2)
Bramki dla Górnika: Wyżga, Tacin.
Udała się inauguracja rozgrywek 1 ligi futsalu 
przed własną publicznością. Górnik Polkowice 
pokonał AZS Zielona Góra 8:5. 
Górnik Polkowice – AZS UZ Zielona Góra 8:5 
(2:2)
Bramki dla Górnika: Nahaitsev 3, Ciupka, 
Olszewski, Wyżga, Kaśczyszyn, Wójtowicz.

Koszykówka

Od porażki w Gdyni BC Polkowice rozpoczęło 
rozgrywki Energa Basket Ligi Kobiet.
VBW Arka Gdynia – BC Polkowice 53:50 (11:16, 
22:2, 7:25, 13:7)
Koszykarki BC Polkowice pewnie pokonały be-
niaminka Energa Basket Ligi Kobiet.
BC Polkowice – MKS Pruszków 96:45 (33:7, 25:9, 
24:13, 14:16)
W czwartej serii spotkań Energa Basket Ligi 
Kobiet polkowiczanki pewnie pokonały KS 
Basket 25 Bydgoszcz. 
BC Polkowice – KS Basket 25 Bydgoszcz 92:66 
(23:17, 23:20, 26:16, 20:13)

Podnoszenie ciężarów

Igor Osuch zajmuje 5. miejsce w mistrzostwach 
Europy do lat 20 w kategorii wagowej do 109 kg. 
Igor uzyskał w rwaniu 158 kg co jest jego nowym 
rekordem życiowym, w podrzucie zaliczył 184 kg. 
Do brązowego medalu w dwuboju zabrakło 9 kg.
Patryk Sawulski kończy mistrzostwa Europy do 
lat 23 na 5. miejscu. W rwaniu z wynikiem 153 kg 
zdobył brązowy medal, natomiast w podrzucie 
uzyskał 183 kg. Ciężar 188 kg znalazł się w gó-
rze, jednak sędziowie dopatrzyli się „docisku w 
łokciach”.
Kordian Głód zajmuje 4. miejsce w mistrzo-
stwach Polski do lat 15, w Sokołowie Podlaskim. 
Wychowanek Górnika startował w kategorii wa-
gowej do 81 kg i uzyskał w dwuboju 178 kg. W 
rwaniu zaliczył ciężar o wadze 82 kg, w podrzucie 
Kordian po pierwszym podejściu na 96 kg podjął 
walkę o brązowy medal. Niestety podejścia na 100 
i 104 kg były niezaliczone a Kordian zakończył wy-
stęp na wysokim 4. miejscu.

Piech: Chcę pomóc Górnikowi
Z niejednego piłkarskiego pieca jadł chleb. Zdobywca tytułów mistrzowskich w Ekstraklasie, piłkarz ka-
dry narodowej, doskonały napastnik, dla którego gra w piłkę jest bardzo ważna, ale na pierwszym miej-
scu stawia rodzinę. Teraz swoje umiejętności i doświadczenie piłkarskie chce przekazać drużynie Górnika 
Polkowice. To Arkadiusz Piech, z którym rozmawia Ryszard Flisiewicz.

Jak to się stało, że w czasie 
trwania sezonu trafiłeś 
do Górnika Polkowice?

Myślę, że dużą rolę w tej sprawie 
odegrał trener, który skontaktował 
się ze mną i przedstawił mi swój plan. 
Jaką będę odgrywał rolę w zespole.

Rozumiem, że się 
nie wahałeś?

Po skończeniu kontraktu w Odrze 
Opole, gdzie spędziłem dwa sezony, 
pojechałem do domu. Nie mogłem 
znaleźć klubu. Z żoną zastanawia-
liśmy się, czy zostać w domu i grać 
w IV-ligowej Polonii Świdnica, ale 
pojawiła się propozycja z Polkowic, 
i jestem w Górniku.

Nie chciałeś kontynuować 
kariery w Odrze Opole?

Klub nie chciał ze mną przedłużyć 
kontraktu. Zarząd miał inne plany 
i się pożegnaliśmy.

W swojej karierze pił-
karskiej większość czasu 
spędziłeś grając w Eks-
traklasie. Widzew Łódź, 
Ruch Chorzów, Legia 
Warszawa, Zagłebie 
Lubin czy Śląsk Wrocław. 
Gdzie było najlepiej?

Wszystkie kluby miło wspominam. 
W każdym z nich zdobyłem pewne 
doświadczenia piłkarskie, które po-
zwoliły mi na dobrym poziomie grać 
w piłkę.

W sezonie 2011/2012 zo-
stałeś wybrany najlepszym 
piłkarzem Ekstraklasy. 
W tym czasie dostałeś 
powołanie do kadry naro-
dowej. Czy to był najlepszy 
okres w twojej karierze?

Myślę że tak, bo spełniłem swoje ma-
rzenia. Każdy profesjonalny piłkarz 
marzy o tym, żeby dostać się do kadry 
narodowej. Mnie to się udało, z czego 
jestem bardzo zadowolony. A wybór 
na najlepszego piłkarza Ekstraklasy 

to zasługa przede wszystkim druży-
ny. W Ruchu Chorzów przeżywałem 
bardzo fajny czas, szkoda tylko, że się 
nie udało wtedy złapać tego mistrza 
Polski, ale nie ma co żałować, bo spę-
dziłem tam bardzo fajne cztery lata, 
poznałem dużo ciekawych ludzi , 
z którymi osiągałem super wyniki.

Której drużynie teraz 
najbardziej kibicujesz? 
Ruchowi Chorzów?

Ruch zawsze będzie mi bliski, ale 
w sumie każdej drużynie, w której 
grałem kibicuję i życzę jej, żeby osią-
gała jak najlepsze wyniki.

Z niejednego pieca chleb jadłeś. 

Teraz ściągnięto cię do 
Polkowic, żeby pomóc 
drużynie utrzymać się 
w II lidze. Jest poten-
cjał w tej drużynie?

Jasne że jest potencjał. Bardzo fajna 
drużyna. Na pewno nie jest budu-
jące, jak się nie zdobywa punktów 
i zespół inaczej to odczuwa. Ja tutaj 
przyszedłem pomóc zespołowi swo-
im doświadczeniem, podbudować 
tych młodych chłopaków, dać im 
pewność siebie. W pierwszym moim 
meczu wygraliśmy 3:0, ale tak łatwo 
nie będzie. Czeka nas ciężki bój, żeby 
zdobywać punkty w lidze. Stać tę 
drużynę na bardzo wiele. Musimy 
te punkty łapać i myślę, że będzie 
dobrze. 

W klubie mówią, że jak 
przyszedłeś do drużyny, 
to gra się zmieniła na 
lepsze. Jaką rolę pełnisz 
na boisku oprócz, rzecz 
jasna, napastnika. Kieru-
jesz tym zespołem z racji 
swojego doświadczenia?

Myślę, że daję impuls do lepszej gry. 
Pokazuję, że trzeba się wziąć w garść 
i zacząć na boisku ciężko harować. 
Mam nadzieję, że będę reżyserem 
gry zespołu. Głęboko w to wierzę, że 
będziemy iść w górę tabeli rozgywek 
II ligi.

Wieloletnie doświad-
czenie robi swoje?

Myślę, że to pomaga. Właśnie z tego 
powodu jest mi łatwiej na boisku 
i chcę przekazać swoją wiedzę młod-
szym kolegom.

W pierwszym swoim 
meczu w Górniku strze-
liłeś dwie bramki. To 
chyba dobry znak przed 
kolejnymi meczami?

Cieszą mnie pierwsze bramki dla 
Górnika. Cały zespół pracował na to 
zwycięstwo. Pokazaliśmy charakter 
na boisku i tak właśnie mamy grać 
w następnych meczach. Nikt się 
przed nami nie położy.

Wygrywanie meczów 
to nie tylko zdobywanie 
bramek. Trzeba dobrze 
grać w każdej formacji. 
Widzisz jakieś manka-
menty, nad którymi trzeba 
mocno popracować?

W każdej drużynie są mankamen-
ty. Żeby osiągać sukcesy, to cała 
drużyna musi dać z siebie maksa. 
Poprawiać swoją grę, zawsze być 
skoncentrowanym na tym, co się 
robi. W każdym meczu trzeba wal-
czyć, nie odstawiać nogi i stwarzać 
przeciwnikowi ciężkie warunki do 
gry.

W jakim systemie na bo-
isku czujesz się najlepiej?

Najlepiej czuję się na dziewiątce. 
Trzeba się dostosować do każdego 
systemu gry. Trener ustawia drużynę 
do swojej taktyki i trzeba umieś grać 
w każdych warunkach.

Jesteś krótko w Polko-
wicach, zdążyłeś za-
przyjaźnić się z którymś 
z piłkarzy Górnika?

Mam tutaj znajomych Kamila 
Wacławczyka i Dorjana z mojego 
miasta. Trzymam za młodego kciu-
ki, żeby wskoczył na wyższy lewel. 
Jestem przekonany, że tak będzie. 
A z Kamilem znamy się jeszcze z gry 
w Bełchatowie, gdzie spędziliśmy 
fajne chwile. Niestety nasze drogi 
się rozeszły po spadku z ligi.

W tym roku kończysz 
37 lat, co dalej? Zamie-
rzasz na dłużej związać 
się z Górnikiem?

Pesel to tylko liczby. To co prezen-
tujesz na boisku, to powinno być 
wyznacznikiem, jaką masz formę, 
a nie ile masz lat. Ja mam jeszcze 
siłę i ochotę do gry. Zobaczymy, co 
pokaże ten sezon. Mam nadzieję, że 
kibice będą ze mnie zadowoleni i uda 
się pozostać na dłużej.

Najbliższy mecz gracie 
przed własną publiczno-
ścią z Garbarnią Kraków. 
Kolejny mecz pod presją 
zwycięstwa, ale to chyba 
nie robi na tobie wra-
żenia. Doświadczenie 
boiskowe robi swoje.

Skupiam się zawsze na najbliższym 
meczu. Mam robotę do wykonania 
i staram się to robić najlepiej jak 
umiem. W Ekstraklasie były większe 
emocje, ale w drugiej lidze też ich nie 
brakuje. Moje doświadczenie piłkar-
skie daje mi w pewnym sensie spokój 
na boisku.

Czy polkowiccy kibi-
ce mogą być spokojni, 
że Górnik utrzyma 
się w II lidze? 

Ja wierzę , że tak będzie. Cała druży-
na musi na to pracować. Nie jestem 
zbawicielem. Będę pracował, żeby 
drużyna czuła się pewnie. Musimy 
wszyscy zapracować na to utrzy-
manie. Głęboko wierzę, że możemy 
zrobić coś wielkiego.
Większość swojego życia spędziłeś 
na boiskach piłkarskich. Co jest dla 
ciebie najważniejsze w życiu? 
Rodzina jest dla mnie najważniejsza. 
Oczywiście piłka jest też ważna, bo 
daje mi stabilizację i cieszy mnie 
to, że mogę grać, ale na pierwszym 
miejscu zawsze jest rodzina.

Czego ci życzyć, oprócz 
zdobywania bra-
mek dla Górnika?

Zdrowie z pewnością się przyda. 
W każdym meczu siły do walki, bo 
łatwo nie będzie i jak najwięcej punk-
tów zdobytych z Górnikiem.
Niebawem rozpoczną się mistrzo-
stwa świata w Katarze. Jak widzisz 
szanse naszych piłkarzy?
Mocno trzymam za nich kciuki. 
Chciałbym, żeby pokazali się z jak 
najlepszej strony. To jest marzenie 
każdego piłkarza, żeby zagrać na 
mundialu. Życzę chłopakom suk-
cesu.

Jako napastnik, jak 
sądzisz, kto z Lewan-
dowskim powinien 
grać w napadzie?

Trudne pytanie. Świderski pokazał 
się z mega fajnej strony, dobry za-
wodnik. Ale myślę, że powinien grać 
ten piłkarz, który w danym momen-
cie będzie w najlepszej formie. Ja li-
czę na wszystkich, ponieważ wszy-
scy będą potrzebni w takim turnieju.

Wyjdziemy z grupy?

Oczywiście. Wierzę w to głęboko.
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Bezpieczna wizyta na cmentarzu
Organizacja ruchu 
przy cmentarzach

Na drogach w okolicy cmentarza komu-
nalnego zostanie wprowadzona tymcza-
sowa organizacja ruchu. Szczegóły można 
prześledzić na mapie poniżej. Dla odwie-
dzających groby, którzy zdecydują się na 
cmentarz przyjechać własnym samocho-
dem wyznaczony będzie dodatkowy par-
king. Miejsca postojowe przy wejściu 
głównym od ul. Spokojnej przeznaczone 
będą wyłącznie dla osób niepełnospraw-
nych. Pozostali kierowani będą na drugi 
parking po zachodniej stronie cmentarza 
(od strony kopalni Rudna Zachód), na 
którym w tym dniu obowiązywać będzie 
ruch jednokierunkowy. Dodatkowe miej-
sca parkingowe zostaną wyznaczone na 
terenie zielonym, wzdłuż ul. Spokojnej. 

Zakaz ruchu dla samochodów osobo-
wych obowiązywał będzie od parkingu na 
terenie zielonym w stronę ścieżki zdrowia. 
Organizacja ruchu na ul. Przemysłowej po-
zostaje bez zmian.
W okolicach obu cmentarzy pojawią się 
patrole policji i straży miejskiej, które będą 
czuwać nad bezpieczeństwem pieszych 
i kierowców. 
Ostrożność powinni zachować kierow-
cy w okolicach cmentarza parafialnego 
przy kościele pw. św. Michała Archanioła. 
Organizacja ruchu pozostanie tu bez 
zmian, ale służby apelują do kierowców 
o rozwagę również przy parkowaniu samo-
chodów. Z uwagi na ścisłą zabudowę nie 
ma możliwości wyznaczenia w pobliżu do-
datkowego parkingu na dzień Wszystkich 
Świętych. Dostępny będzie parking przy 
ul. Gdańskiej. Funkcjonariusze apelują, 

by kierowcy zadbali o to, aby samochody 
nie blokowały wjazdu lub wyjazdu z drogi 
bądź dostępu do wcześniej prawidłowo 
zaparkowanego pojazdu.
– Funkcjonariusze na bieżąco będą moni-
torować rejon cmentarzy oraz drogi dojaz-
dowe do tych miejsc.  Patrole pojawią się 
przy cmentarzach na ulicach Gdańskiej 
i Spokojnej oraz na skrzyżowaniu ulicy 
Spokojnej z Przemysłową. Pamiętajmy 
w tym dniu o dostosowaniu prędkości do 
warunków pogodowych i zachowaniu 
bezpiecznych odległości między pojazda-
mi  - mówi Przemysław Rybikowski, oficer 
prasowy polkowickiej policji. 
Policjanci będą zwracać szczególną uwagę 
na prędkość oraz trzeźwość kierowców.

 

Zamiast auta wybierz  
autobus

- Wzorem lat poprzednich zachęcam 
mieszkańców do skorzystania w tym dniu 
z bezpłatnej komunikacji miejskiej – mówi 
Łukasz Puźniecki, burmistrz Polkowic. – 
Wybierając autobus bądź spacer możemy 
bezpieczniej i wbrew pozorom szybciej 
dotrzeć na cmentarz. 
1 listopada Zakład Komunikacji Miejskiej 
uruchomi specjalną linię nr 13, która uła-
twi dojazd do cmentarzy. 31 października 
na cmentarz dojedzie  linia nr 1 w ramach 
standardowego rozkładu. Wszystkie roz-
kłady jazdy autobusów wraz z linią nr 13 są 
dostępne na stronie internetowej ZKM-u. 

DRM Są  dwa dni w roku, 
kiedy szczególnie my-
ślimy o naszych zmar-
łych. Kiedy udajemy 
się na wielkie cmen-
tarze miejskie i małe 
cmentarze wiejskie, 
aby tam w zamyśle-
niu oddać hołd tym, 
którzy odeszli. 1 listo-
pada myślimy o tych, 
którzy dostąpili chwa-
ły niebiańskiej i czcze-
ni są przez Kościół ja-
ko święci. 2 listopa-
da wspominamy du-
sze, które potrzebują 
naszej pomocy przez 
modlitwę, jałmużnę 
i liczne uczynki miło-
sierne. Składamy na 
grobach kwiaty i zni-
cze, budujemy pomni-
ki, lecz są to tylko ma-
terialne dowody pa-
mięci o naszych zmar-
łych. Jednak najwię-
cej możemy im pomóc 
przez udział we Mszy 
świętej, modlitwy i do-
bre uczynki, ponieważ 
tak wiele dusz prze-
bywa jeszcze w czyść-
cu. Cmentarz swoją 
atmosferą przynagla 
nas, żyjących, do głęb-
szej refleksji nad ży-
ciem i śmiercią w kon-
tekście wiary w życie 
wieczne i zmartwych-
wstanie.

Ks. prał. Marek Pluskota

PROBOSZCZ PARAFII 
PW. MB KRÓLOWEJ POLSKI, 

DZIEKAN DEKANATU POLKOWICKIEGO


